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II. KONFERENCA ZSJ

Stabilizirati 
gmotni položaj 

delavcev!
Delavski razred potrebuje takšen sindikat, ki bo 
sposoben skupaj z njim izvesti revolucionarno 

preobrazbo naše družbe

S sprejetjem stališč o vlogi razpravi je sodelovalo več kot 
sindikatov v našem samouprav- 50 delegatov, stališča sloven- 
nem družbeno-političnem in skih sindikatov do problemati- 
gospodarskem sistemu in s po- ke, ki jo je obravnavala konfe- 
zdravnim pismom tovarišu Titu renca, so pojasnili Igor Poni
je bila v sredo v Beogradu po kvar, Stjepan Saubert, Vikgor 
dvodnevnem zasedanju zaklju- Markovič, Rudi Bregar, Stane 
čena II. konferenca ZSJ. Udele- Uhan, Franc Kobentar in Vilka 
žilo se je je blizu 400 delegatov, KOvač, pismeni razpravi pa sta 
kot gostje pa predstavniki pred- oddala Jože Globačnik in Janez 
sedstva SFRJ, predsedstva ZKJ, Tršan. 
zvezne skupščine, ZIS in druž-
beno-političnih organizacij. V (Nadaljevanje na 3. strani)
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| Predsednik Tito
| II. konferenci ZSJ

Dragi tovariši, ker se ne morem udeležiti druge konfe- 
5' renče Zveze sindikatov Jugoslavije, pošiljam vsem udele- 
S žencem tovariške pozdrave in najbolj iskrene želje za 
s uspešno delo.
^ V socialističnem samoupravljanju delavci potrebujejo
\ moderen demokratski in nenehno dejaven sindikat. In 
^ prav je, da se ZSJ vse bolj zavzema za uresničevanje 
S osnovnih nalog v zvezi z vlogo in položajem delavskega 
^ razreda, zlasti tistih, ki so bile soglasno sprejete na dru- 
J gem kongresu samoupravljavcev.

Prepričan sem, da se boste na konferenci še bolj stvar- 
J no domenili o poteh in nadaljnjem razvoju sindikatov, 
S zlasti o dejavnosti osnovnih sindikalnih organizacij. Sin- 
^ ~ dihati bi se morali odločneje, bolj borbeno in z vso od- 
\ govomOstjo usmeriti k hitrejšemu reševanju tistih vpra- 
^ sanj, ki omogočajo, da delavci v resnici odločajo o uspe- 
S hih svojega dela Zlasti je pomembno, da vaša organizacija 
^ nenehno deluje in da kar največ prispeva k uresničevanju 
' ustavnih dopolnil, zlasti XXI., XXII. in XXXIII. Pri tem 
\ bi se morali sindikati posebej zavzemati za ustanovitev 
^ temeljnih organizacij združenega dela, za socialno stabil- 
S nost in varnost delavcev ter njihovo pravico, da razpo-

(Nadaljevanje na 2. strani)

I. KONFERENCA 
NOVOGORIŠKIH SINDIKATOV

Večji
bo

doho
dek, 

lažja bo 
delitev

Naraščajoče potrebe ko
lektivne in družbene 
porabe lahko zadovolji 
samo povečani dohodek 

delovnih organizacij
Dobro izdelan osnutek akcij- 

skega programa, tehten uvodni 
i Crat njihovega predsednika 
Jožeta Sušmelja ter vsestranska 
•^zprava, v kateri je sodelovalo 
ovajset govornikov — to so 
osnovne značilnosti prve konfe- 
fence novogoriških sindikatov, 
. je bila minuli petek. Dala je 
jasno podobo sindikalne pro
blematike v tej občini, hkrati 
P3 tudi točno usmeritev razre-
gVanja najbolj perečih vpra
šanj.

Razmere, v katerih delajo nov 
SOnški sindikati, lahko vsaj v gr 
^m opredelijo naslednji podati 

0ya gorica se je po gospodars 
azvitosti dvignila med deset najbc 
zvitih slovenskih občin; lani je nj 
h 18.000 zaposlenih doseglo 2 

‘mUjarde dinarjev celotnega do ho 
d Pr*bližn° 600 milijonov dinarji 
m, ,0dlca’ 250 milijonov bruto ak 

acije, poprečni osebni dohod 
{j 80 Presegh 1700 dinarjev. N 
. na delovna organizacija ni zaklj

kot mnnV.vega Ieta z izgub0’ ma jj, ruuo dm mesečno pa je zasl
N e minimalno število delavce
. °goričani trdijo, da jim delavo
razJ’nmanjkuje in da jim to zavi
tUd °J" ^-okla nadaljnjemu razvoju
dru °bčuten Primankljaj objekti
boin;-"ega standarda; razen no
novo osnovno šolo, več o troši 

(Nadaljevanje na 2. strar

Ob izviru tekočega železa v Železarni Štore
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I TOKRAT I
PRVIČ! |

| Na zadnji strani današnje |
| številke vse o prvem kolu | 
| nagradne igre in vse |
| o drugem kolu! j
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vreme ni zanesljivo
zanesljiv je
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Pred odhodom slovenske delegacije na 11. konferenco Zveze sindikatov Jugoslavije je minuli 
teden predsednik RS ZSS Tone Kropušek v Domu sindikatov v Ljubljani povabil na razgovor 
delegate iz naše republike. Na razgovom so se slovenski delegati dogovorili, kako bi s svojo 
ustvarjalno razpravo čimbolj vplivali na uspešno delo II. konference ZSJ.

SOŽALJE
Ob nesreči letala DC-9 

podjetja Inex Adria avio- 
promet je republiški od
bor sindikata delavcev v 
prometu in zvezah Slove
nije poslal kolektivu na
slednjo sožalno brzo
javko!

Republiški odbor sin
dikata delavcev v prome
tu in zvezah Slovenije 
vam izreka globoko so
žalje ob hudi letalski ne
sreči, ki je teijala življe
nje petih prizadevnih čla
nov vašega kolektiva in 
razredčila vrste strokov
njakov v letalskem pro
metu. Pokojni tovarišici 
in tovariše, ki so do zad
njega trenutka zvesto 
opravljali svojo dolžnost, 
bomo ohranili v trajnem 
spominu.

Številnim izrazom so
žalja kolektivu Inex 
Adria aviopromet se pri
družuje tudi kolektiv 
ČZP Delavska enostnost.

TREBNJE

Ocena
prizadevanj

Na razširjeni seji občinskega sindikalnega 
sveta so razpravljali o uresničevanju akcijskega 
programa in o pripravah na letne konference 
osnovnih organizacij. Ugotovili so, da sprejete 
naloge uresničujejo, hkrati pa so kritično oce
nili slabosti, ki se pojavljajo pri delu sidnikalnih 
organizacij, tako zlasti slabo informiranje član
stva, počasno uveljavljanje ustavnih dopolnil in 
drugo.

Se posebej pozitivno so člani občinskega sin
dikalnega sveta ocenili prizadevanja tega fo
ruma, da bo za boljše informiranje članstva 
začel na tri mesece izdajati informativni bilten, 
da je namenjeno v novem finančnem načrtu več 
sredstev za socialno ogrožene člane sindikata, 
da je začel in podprl med delavci akcijo TRIM 
ter da si še nadalje prizadeva, da bi samoupravni 
organi v delovnih organizacijah s sedežem izven 
občine dobili pravico odločanja o dohodku, ki 
ga ustvarjajo.

Sklenili so še, da bodo letne konference kon
čali do konca aprila. Za pomoč osnovnim sindi
kalnim organizacijam so določeni posamezni 
člani predsedstva OSS, ki bodo obiskovali sindi
kalne organizacije in jim svetovali v pripravah.

P. P.

PTUJ

»Hočemo 
novega 

direktorja!«

MURSKA SOBOTA

PRIPRAVE 
NA PODPIS

Na nedavni seji medobčinskega odbora sindikata 
delavcev storitvenih dejavnosti za Pomurje, udeležili so 
se je tudi predstavniki zbornice in združenja zasebnih 
obrtnikov, so razpravljali o uveljavljanju kolektivne 
pogodbe o delovnih razmerjih in o sklepanju delovnih 
pogodb med delavci in zasebnimi delodajalci na pod
ročju obrti in gostinstva. Ker je rok za sklenitev delov
nih pogodb kratek, so sklenili, da bodo takoj pristopili 
k delu. Združenje zasebnih obrtnikov bo sklicalo sesta
nek z zasebnimi obrtniki, občinski sindikalni sveti po 
posameznih občinah pa bodo sklicali sestanke z de
lavci. Na sestankih bodo delavce seznanili s kolektivno 
pogodbo in z ravnanjem pri sklepanju delovnih 
pogodb.

A. H.

Večji bo dohodek, lažja bo delitev
Uresničevanje ustavnih dopolnil in družbeno usmerjanje delitve dohodka v ospredju akcijskega pro

grama novogoriških sindikatov

(Nadaljevanje s 1. strani)
vrtcev ter obrat družbene prehrane. 
Če bomo rešitev teh vprašanj še na
prej zavlačevali, pravijo Novogo
ričani, potem bo naša občina če
dalje manj zanimiva za doseljevanje 
mlajših ljudi, kar bo ob pomanj
kanju delovne sile - zlasti kvalifi
cirane - negativno vplivalo na na
daljnji razvoj našega gospodarstva.

Kljub temu torej, da se v sloven
skem merilu uvršča med najrazvi
tejše občine, Novii gorici manjka 
marsikaj, kar bi morala imeti. Raz
mere v zdravstvu, šolstvu, kulturi in 
na drugih področjih družbenega 
standarda še zdaleč niso zadovoljive. 
Odtod tudi tu spor med tistimi, ki 
upravičeno opozaijajo na zaosta
janje v zadovoljevanju različnih po
treb, in tistimi, ki bi morali plačati 
sredstva za to zadovoljevanje iz svo
jega žepa, ki pa je za vse te potrebe 
preplitek. Zato konferenca novo
goriških sindikatov tudi ni mogla 
drugega kot ponoviti staro resnico: 
če hočemo nameniti več sredstev za 
zadovoljevanje najrazličnejših res
ničnih potreb, potem moramo naj
prej poskrbeti za to, da bomo ustva
rili čim večji dohodek. Čim več 
sredstev bomo imeli, tem laže se 
bomo sporazumeli o njihovi smotrni 
razdelitvi...

Predvsem iz tega zornega kota 
gledajo v Novi gorici tudi na ures
ničevanje ustavnih dopolnil, še zlasti 
na uveljevljanje temeljnih orga
nizacij združenega dela, v čemer 
vidijo ne samo pogoj za nadaljnji na
predek samoupravljanja, temveč 
tudi pogoj za hitrejši razvoj gospo
darstva. TOZD po njihovem pre
pričanju hkrati omogoča tudi hi
trejšo integracijo delovnih procesov 
in delovnih organizacij, ki pa so se ji 
doslej marsikje krčevito upirali 
predvsem zato, ker je v pripojenih 
delovnih organizacijah skoraj vedno 
povzročila nižjo stopnjo samo
upravljanja in odtujevanja dohodka.

Ob tem, ko je konferenca po
stavila v ospredje prizadevanj vseh

sindikalnih organizacij, uveljavljanje 
temeljnih organizacij združenega 
dela, pa je hkrati opozorila tudi na 
to, da v tem primeru ni receptov, ki 
bi bili sprejemljivi za vse delovne 
organizacije. Nepremišljeno pre
našanje oblik organiziranosti TOZD 
iz drugih delovnih organizacij, brez 
temeljite analize lastnih razmer in 
možnosti, bi bržčas rodilo drugačne 
sadove, kot jih pričakujemo. To ve
lja tudi za primer, če bi TOZD uve
ljavljali pod nekakšnim političnim 
pritiskom, ne pa na podlagi pre
tehtanih odločitev. Pri vsem tem pa 
je konferenca novogoriških sindi
katov opozorila še na eno dejstvo da 
namreč ustavna dopolnila sama po 
sebi še ne dajejo dovolj konkretne 
osnove za ustanavljanje temeljnih 
organizacij združenega dela, da ob
staja v tem pogledu določena pravna 
praznina, ki bi jo morali čimprej za
polniti s sprejemom ustreznih za
konov.

delitvi dohodka; ne o spora
zumevanju nasploh, temveč o do
ločenih pomanjkljivostih posa
meznih sporazumov. Poudarila je, 
da samoupravni sporazumi niso kaj 
prida prispevali k izboljšanju nizkih 
dohodkov v trgovini, predvsem pa v 
gostinstvu, da to velja za nekatere 
kategorije delavcev v železniškem 

■ prometu in da bi podobno lahko 
rekli tudi za mnoge družbene dejav
nosti, predvsem za zdravstvo in pro
sveto. V teh dveh dejavnostih so še 
poseben problem nekvalificirani in 
polkvalificirani delavci, ki zaradi 
nizkih dohodkov v vse večjem šte
vilu odhajajo v gospodarstvo, kjer so 
jim za lažje delo zagotovljeni boljši 
dohodki. Sicer pa je tudi razmeije 
med posameznimi profili delavcev v 
družbenih službah glede osebnih do
hodkov nemalokrat precej čudno 
postavljeno. V prosveti na primer 
tako - kot je bilo slišati na kon

ferenci - da star učitelj lovi za rep 
predmetnega učitelja - začetnika, 
predmetni učitelji pa niti za rep ne 
morejo ujeti profesorjev. . . 
Skratka: problemov s področja sa
moupravnih sporazumov ne manjka, 
zato je nujna njihova temeljita pre
učitev, ki bo dala možnosti za pred
laganje sprememb.

Bogata razprava na prvi kon
ferenci novogoriških sindikatov je 
navrgla mnoge ideje in predloge, ki 
jih bodo vključili v akcijski program 
novogoriškega sindikalnega sveta, na 
podlagi katerega bodo osnovne orga
nizacije izdelale svoje akcijske pro
grame. Pričakujejo, da bodo osnov
ne organizacije v bodoče aktivnejše, 
kot so na splošno bile doslej - zato, 
ker ne bodo več lahko samo raz
pravljale, temveč vse bolj tudi od
ločale o mnogih vprašanjih živ
ljenjskih in delovnih razmer svojih 
članov. M. P.

_ fPredsednik Tito 
II. konferenci ZSJ

„Hočcmo novega direktorja," je bila soglasna zahte
va delovne konference osnovne sindikalne organizacije 
minuli teden v ptujski Tovarni avtoopreme Ptuj. Ta 
delovni kolektiv je namreč, potem ko dosedanji direk
tor ob nedavni rcalekciji ni bil ponovno izvoljen - že 
skoraj šest mesecev brez direktorja. To, da imajo vr
šilca dolžnosti direktorja, ki svoje delo sicer dobro 
opravlja, in dejstvo, da je prejšnji direktor še v pod
jetju, je povzročilo v kolektivu mnoga nesoglasja in do 
kraja napeto vzdušje, so povedali številni delavci v raz
pravi na konferenci, ki je trajala skoraj šest ur. Raz
prava, na trenutke zelo ostra, je razkrila, da 800-član- 
ski kolektiv ptujske Tovarne avtoopreme želi po samo- 
u prav m poti razrešiti številne probleme, ki so se nako
pičili v obdobju zadnjih šestih mesecev. Zaradi tega, 
ker je kolektiv lani dobro gospodaril in ker ima še 
velike razvojne možnosti, so člani sindikata na konfe
renci mimo zahteve po novem direktorju od samo
upravnih organov terjali, da v podjetju čimprej nare
dijo red in da proučijo, kakšne so možnosti za ustano
vitev temeljnih organizacij združenega dela, kot to do
ločajo ustavna dopolnila. Zahtevali so še, da samo
upravni organi čimprej pripravijo nov pravilnik o de
litvi osebnih dohodkov, pravilnik o izumiteljstvu in 
racionalizatorstu in sprejmejo še druge ukrepe, ki bodo 
kolektivu zagotovili čvrstejšo perspektivo, predvsem 
pa zdrave medsebojne odnose. O problemih te delovne 
organizacije bomo obširneje poročali v prihodnji 
številki Delavske enotnosti. mž
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lagajo z dohodkom v celoti. Še nadalje je treba računati 
na odpor tehnokratizma, birokratizma in odtujenih cen
trov gospodarske in družbene moči ter se jim odločno 
postaviti po robu.

Vaša prizadevanja v boju proti neupravičenim so
cialnim razlikam, za zagotovitev večjega števila zapo
slenih, za stabilnost življenjskih stroškov in varnost de
lavcev, da pravočasno prejemajo zaslužene osebne do
hodke, morajo podpreti vsi dejavniki naše družbe.

Zato je tudi za sindikate odločilnega pomena dosledno 
uresničevanje stabilizacijske politike ter akcijskega pro
grama druge konference ZKJ. Prepričan sem, da bo vaša 
kcmferenca pomagala utrditi družbeno vlogo sindikatov 
tudi v razvoju socialističnega samoupravljanja

m/#/############//########/####//###//##/l

Z zanko 
okoli vratu

Ob seji sveta za tekstilno, usnjarsko in obutveno 
industrijo RO sindikata delavcev industrije in ru

darstva Slovenije

Tekstilni in usnjarski industriji preti polom. Če se pogoji gospo
darjenja v najkrajšem času ne spremene na boljše, bo ogromna 
večina delovnih organizacij teh panog zabredla v tolikšne izgube, 
da se jih do konca leta ne bo več mogla iznebiti.

Uradni list SFRJ je 2. marca sicer prinesel odlok o novem maksi
miranju cen tekstila in tekstilnih izdelkov. Pa vendar. . .

Na seji sveta za tekstilno, usnjarsko in obutveno industrijo pri 
RO Sindikata delavcev industrije in rudarstva Slovenije so predstav
niki iz prizadetih kolektivov ostro ocenjevali tako dosedanje pogoje 
gospodarjenja kot tudi najnovejše ukrepe na področju cen. Ocena 
je bila enotna: odlok o maksimiranju cen je diletantski ukrep, saj 
nove maksimalne cene še zdaleč ne dohitevajo premikov cen suro
vin na svetovnem trgu in še zdaleč ne slede porastu materialnih 
stroškov. Zato tudi ti ukrepi v svojem bistvu ničesar ne razrešujejo-

Usnjarji niso nič manj prizadeti: devalvacija in premiki v cenah 
so prinesli v poprečju 40 % zvišanje materialnih stroškov, medtem 
ko je po drugi strani možno zvišanje cen izdelkov le za borih 11 %■ 
Nekatere od usnjam imajo surovih kož komajda še za nekaj dr>> 
proizvodnje, v zveznem izvršnem svetu pa je bil preglasovan pred
log, naj bi prepovedali izvoz domačih surovih kož, kot so to storili 
v večini evropskih držav.

Kaj storiti? Sodeč po zadnjih ukrepih na področju cen je zvezna 
vlada povsem oglušela za zahteve tekstilcev in usnjarjev. Delegacija 
iz delovnih kolektivov je obrisala tudi že vse kljuke na vratih pri
stojnih republiških organov. A še nič ne kaže, da bi se razmere 
kmalu spremenile.

Odmev na seji sveta za tekstilno in usnjarsko industrijo je iz
zvenel v vprašanje: kaj je v sindikatu, pravzaprav v svetu, ki je 
organ republiškega odbora, sploh možno storiti v takem primeru 
vsesplošne naglušnosti. Izrečena je bila misel: razmere vsekakor 
niso takšne, da bi se zadovoljili s tem, da drug pred drugim stre
samo svoja čustva. Jasno in glasno je treba zahtevati, da se zagotovi 
socialna in materialna varnost tudi za zaposlene v tekstilni in 
usnjarski industriji.

Tako so torej tekstilci in usnjarji z zanko okoli vratu še skovali 
bojni načrt. Sklenili so pozvati predsednika slovenskih sindikatov, 
naj si kar najbolj prizadeva organizirati že obljubljeni razgovor z 
vsemi pristojnimi organi v republiki na temo, kako reševati sedanjo 
zagato tekstilne in usnjarske industrije. Svet pa bo organiziral 
posvet s predsedniki osnovnih organizacij sindikata, da bi tako 
dobil kar najbolj popolno podobo o razmerah v obeh panogah- 
Oborožen s temi podatki namerava svet sam in s pomočjo republi
škega ali zveznega odbora v akcijo za izboljšanje materialnega in 
družbenega položaja delavcev, zaposlenih v teh dveh dejavnostih- 
Odločen je, da ne odstopi od zahteve, naj se bremena stabilizaciji 
enakomerneje porazdelijo med posameznimi panogami gospodar
stva.

S. #

KRITIČNO O
SAMOUPRAVNIH SPORAZUMIH

Ce se bodo v novogoriški občini 
pravilno lotili ustanavljanja te
meljnih organizacij združenega dela, 
bi lahko med drugim pričakovali 
tudi hitrejše razreševanje nekaterih 
problemov, ki so jih omenjali v raz
pravi na konferenci. Tako, denimo, 
problem vertikalne integracije kme
tijstva (proizvodnja, predelava, pro
met), kjer so doslej z integracijo vi
pavskega in goriškega družbenega 
kmetijstva naredili šele prvi korak. 
Dalje npr. problem trdnejšega sode
lovanja cestno transportnih podjetij, 
kar pa seveda ni samo stvar podjetij 
iz Nove gorice. Res pa je, da v tej 
občini, v kateri se križajo različne 
transportne smeri, morda najbolj 
čutijo posledice nelojalne konku
rence in neenotnega nastopanja na 
notranjem in zunanjem trgu in se 
zato toliko bolj zavedajo škod
ljivosti negativnih pojavov v cestnem 
transportu.

Konferenca novogoriških sindi
katov je povedala veliko kritičnega 
o samoupravnem sporazumevanju o

Pravna |»osvH<>valni«-a DE
VPRAŠANJE:

V podjetju delam že od novembra 1971 leta; ob nastopu dela 
nisem prejel nobene odločbe, ko pa sem jo zahteval že zaradi oseb
nega dohodka, ki mi ni bil določen, sem prejel v marcu letos od
ločbo o delovnem razmerju za določen čas s tem, da mi delovno 
razmeije preneha 1. aprila letos. Ob nastopu dela ni bilo govora o 
delovnem razmerju za določen čas; ali je odločba veljavna?

I. R. - NOVO MESTO
ODGOVOR;

Zakon o delovnih razmeijih dopušča sklenitev delovnega raz
merja za določen čas le kot izjemo od pravila, da se delovna raz
merja sklepajo za nedoločen čas. Primeri, ko se lahko sklene de
lovno razmerje za določen čas, morajo biti v splošnem aktu delov
ne organizacije konkretno določeni; to so v glavnem sezonska dela, 
začasno povečanje obsega dela, nadomeščanje začasno odsotnega 
delavca (denimo delavca, ki je pri vojakih; delavke, kije na porod
niškem dopustu itd.). O tem, da se sklepa delovno razmeije za 
določen čas, kakor tudi o prenehanju takšnega delovnega razmerja, 
mora biti delavec pismeno obveščen, ko nastopi delo. V vašem 
primeru je nastalo delovno razmerje za nedoločen čas, če je res
nična vaša trditev, da niste bili niti pismeno in tudi ne ustno ob
veščeni. da ste sprejeti na delo za določen čas. Delovna orga

nizacija bi vam morala v skladu s citiranim določilom že ob fi3 
slopu dela pismeno sporočiti, da ste sprejeti za določen čas; teg: 
sedaj - po štirih ali petih mesecih dela - ne more več storiti.

Ker vam je nastalo delovno razmerje za nedoločen čas, vah 
more prenehati le na podlagi pismenega sklepa o prenehanju delov 
nega razmerja in le, če so podani zakoniti odpovedni razlogi (ne 
zadovoljevanje zahtevam delovnega mesta, odprava delovneg* 1 
mesta, trajno zmanjšanje obsega del). Seveda bi imeli v tem pr* 
meru pravico do tako imenovanega odpovednega roka, do izrab* 
dopusta v tem času in drugo.

Proti odločbi o delovnem razmerju za določen čas lahko ug° 
varjate v 15 dneh od prejema; če pa bi bil ugovor negativno rešen 
.imate možnost izpodbijati odločbo in s tem prenehanje dela ' 
rednem sodnem postopku.

MIRJANA LIPUŽlč
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7 DNI V SINDIKATIH

III. KONGRES SINDIKATA DELAVCEV INDUSTRIJE IN RUDARSTVA JUGOSLAVIJE

PREDSTAVLJAMO
VAM:

Rade Galeb
Takoj po končanem III. 

Kongresu se je sestal na prvi 
Konstitutivni seji novi zvezni 
odbor Sindikata delavcev v 
industriji in rudarstvu Jugo- 
slavije ter izvolil novo vod- 
s,v° svoje organizacije.

Za novega predsednika je 
ojl izvoljen tovariš RADE 
GALEB, nosilec Spomenice 
1941, diplomant Visoke šole 
Za politične vede v Beogra- 
du, dolgoletni družbeno po
litični delavec in poslanec, 
irenutno član sekretariata 
GK ZK Bosne in Hercego
vine.

Dolžnost štirih novih se- 
Kretarjev zveznega odbora 
P? so prevzeti: BLAŽO 
RAMCEVSKI (podaljšanje 
Mandata), JANKO POCU- 
GA, doslej predsednik ob
činskega sindikalnega sveta 
Osijek, M ATI J AN IGNJA- 
'P VIC, doslej sekretar med
občinskega komiteja Z K iz 
Niša in FRANC GODINA, 
1nženir gozdarstva, zdaj za 
Poslen pri Gozdnem gospo
darstvu Ljubljana - obrat 
Rogatec, član RS ZSS in 
Predsednik - volonter ObSS 
Logatec.

Novo izvoljenim funkcio- 
in celotnemu vod- 

Sindikata delavcev v in
dustriji in rudarstvu Jugosla- 
vije želimo kar največ uspe
hov pri njihovem delu.

Trene Godina

ZA SOCIALIZEM 
suverenih proizvajalcev

Sindikat delavcev v industriji in rudarstvu Jugoslavije se bo zavzemal za 
uveljavljanje ustavnih dopolnil v praksi in s tem za izboljšanje družbeno
ekonomskega položaja in življenjskih razmer 1,300.000 svojih članov • 
Bremena stabilizacije naj bodo enakomerno razporejena na vse, ne bi pa 

jih smeli nositi skoraj samo delavci z nizkimi osebnimi dohodki

S soglasno podporo že zna
nim predlogom, naj bi pred
sedniku republike Josipu Brozu 
Titu vnovič izročili Red narod
nega heroja ter s sprejetjem no
vega statuta in potrditvijo šestih 
temeljnih dokumentov, ki opre
deljujejo bodočo akcijo in ho
tenja sindikata, se je minuli pe
tek v Opatiji končal III. kon
gres Sindikata delavcev v indu
striji in rudarstvu Jugoslavije. 
Dvodnevnemu delu kongresa je 
prisostvovalo kakih 500 dele
gatov, ki so zastopali 1,300.000 
članov tega najbolj številčnega 
sindikata v državi, 15 predstav
nikov jugoslovanskih delavcev, 
začasno zaposlenih v tujini, ter 
več uglednih gostov. Ko je do
sedanji predsednik Milan Ruka- 
vina-Sain odpiral kongres, je 
med gosti še posebej pozdravil 
delegaciji Sveta ZSJ in zveznega 
izvršnega sveta, predstavnike re
publiških in pokrajin škili svetov 
sindikatov in njihovih odborov 
sindikata delavcev industrije in 
rudarstva, predstavnike izvrš
nega biroja predsedstva ZKJ, 
predsedstva Zveze mladine Ju
goslavije ter gostiteljev - Sa
bora SR Hrvatice, Reke in Opa
tije.

Udeleženci kongresa so se ob 
navdušenem odobravanju in 
ploskanju seznanili s pozdravno 
brzojavko predsednika repu
blike Josipa Broza Tita, ki je 
kongresu med drugim zaželel 
uspešno in plodno delo.

VSAK NAJ NOSI 
SVOJ DELEŽ BREMEN

STABILIZACIJE
Na začetku svojega referata je Mi

lan Rukavina-Šain poudaril, da smo 
v naši državi v času med dvema kon
gresoma sindikat# delavcev v indu
striji in rudarstvu dosegli velike 
uspehe, toda tudi velike zastoje. 
Uspehi se še zlasti odražajo v po
prečni stopnji industrijske rasti in 
produktivnosti dela, v čemer pre
kašamo svetovno poprečje razvoja 
razvitih in nerazvitih držav. Dosegli 
smo tudi zelo visoko stopnjo raz
vitosti družbenih in samoupravnih 
odnosov. O tem priča podatek, da v 
samoupravnih organih sodeluje že

več kot milijon Jugoslovanov. Če
prav to govori o široki angažiranosti 
delovnih ljudi pri oblikovanju in raz
voju socialističnih družbenih od
nosov, pa s tem, kar smo dosegli, ne 
moremo biti zadovoljni. Izkušnje 
namreč kažejo, da zastoji, slabosti 
in težave, ki jih srečujemo na raz
ličnih področjih-družbenega, go
spodarskega in političnega življenja, 
v bistvu izvirajo iz preveč počasnega 
in premalo usklajenega reformiranja 
gospodarskega, družbenega in poli
tičnega sistema. Sindikat delavcev 
industrije in rudarstva J ugoslavije že 
dolga leta opozarja na nujnost 
hkratnega reformiranja teh treh si
stemov. Danes žal, moramo ugo
toviti, da je zaradi počasnosti pri re
formiranju političnega sistema pri
šlo do pritiskov na samoupravljanje, 
do krepitve birokratskih, tehno- 
managerskih, nacionalističnih in 
tudi kontrarevolucionarnih sil. Po
sledice vsega tega pa se kažejo v te
žavah v gospodarstvu, krepitvi 
upravljanja v imenu delavcev, v od
tujevanju dohodka in nastajanju raz
ličnih centrov moči.

V spopad s temi in drugimi pojavi 
stopa Sindikat delavcev industrije in 
rudarstva Jugoslavije na podlagi naše 
trajne opredelitve za socializem su
verenih in sodobnih proizvajalcev. 
Da bi ta cilj tudi dosegel, postavlja v 
ospredje vseh svojih akcij dosledno 
izvajanje ustavnih dopolnil in obli
kovanje temeljnih organizacij zdru- 
žmega dela, iz katerih naj bi po volji 
delavcev vznikla celotna integri- 
ranost jugoslovanske družbe. Enega 
od pogojev za to seveda pomeni tudi 
krepitev materialnih osnov samo
upravljanja, ne pa zmanjševanje de
leža sredstev, čemur smo priče v 
zadnjih letih.

Tovariš Rukavina je v svojem re
feratu slednjič opozoril tudi na to, 
da po podatkih iz marca 1971 leta_ 
kar 37,5 % ali pol milijona zapo
slenih Jugoslovanov v rednem de
lovnem času zasluži manj kot 1000 
din mesečno. Če poznamo gibanje 
cen, si lahko predstavljamo, kako 
žive ti delavci. Sindikat se sicer že 
zdaj in se bo tudi v prihodnje za
vzemal za visoke osebne dohodke.

temelječe na ustreznih poslovnih 
rezultatih in na visoki produk
tivnosti dela. Ne glede na tako sta
lišče pa terja, naj bodo bremena sta
bilizacije enakomerno razporejena. 
To med drugim pomeni, da bi mo
rali delitev dohodka načrtno in hi
treje spreminjati v prid neposrednih 
proizvajalcev, pri tem pa določiti 
letno dinamiko razbremenjevanja 
gospodarstva.

DE LAVO SO ZA RED
IN ZA POŠTENE ODNOSE

Udeležencem kongresa je sprego
voril tudi predsednik Sveta ZSJ Du
šan Petrovic-Šane. Poudaril je, da 
bomo odločitve kongresa z uspe
hom uresničevali samo ob najširši 
angažiranosti celotnega delavskega 
razreda. Sindikat kot najbolj mno
žična organizacija delavskega raz
reda pa je trdil in še trdi, da se bo v 
proizvodnji in v samoupravljanju 
vsestransko angažiral samo tisti de
lavec, ki je že rešil oziroma ima real
no perspektivo, da bo rešil svoja živ
ljenjsko važna vprašanja.

Ta in druga izhodišča vsebujejo 
tudi dokumenti III. kongresa sin
dikata delavcev v industriji in ru
darstvu Jugoslavije. Kot rečeno, 
kongres je sprejel jest dokumentov. 
Prvi med njimi govori o družbeno 
ekonomskem položaju delovnih 
ljudi v združenem delu, drugi o po
litiki osebnih dohodkov in pogojih 
gospodarjenja v združenem delu, 
tretji o delovnih in življenjskih raz
merah delavcev v združenem delu, 
četrti o družbeno-ekonomskem raz
voju Jugoslavije do leta 1975, peti o 
mednarodni aktivnosti sindikata de
lavcev v industriji in rudarstvu, med
tem ko šesti obravnava orga
niziranost sindikata v organizacijah 
združenega dela na področju indu
strije in rudarstva.

Čeprav bi večini razpravljavcev 
lahko očitali, da so bili v svojih raz
pravah bodisi presplošni in so se 
zato tudi ponavljali, bodisi so se pre
več omejevali na probleme orga
nizacij združenega dela, iz katerih 
so, pa so s svojimi predlogi vseeno 
precej prispevali k dopolnitvi pred
logov navedenih dokumentov in k 
njihovemu oblikovanju v celovit 
program bodočih akcij, snovanj in 
prizadevanj svoje organizacije.

O podrobni vsebini omenjenih 
dokumentov bomo še spregovorili v 
naslednjih številkah našega lista.

/ MILAN GOVEKAR

Stabilizirati gmotni položaj delavcev!
<Nadaljevanje s 1. strani)

SAU ®REZrazvitih
AMO UPravNIH ODNOSOV 
v Nl STABILIZACIJE

dikatSV°jem uv°dncm referatu ,,Sin- 
litičneV samouPravnem družbenopo- 
je seifCm '"gospodarskem sistemu" 
vR Dr.e*fr ,^veta ZSJ Milan Vukaso- 
trebuiU delavski razred po-
ben a v ®en. s*ndikat, ki bo sposo- 
cion’ a skuPaj z njim izvede revolu- 
Za to ° P16 obraz bo naše družbe, 
izbo|ji^a n* dovolj, da sindikat samo 
več m na<"'n in metode dela, tem- 
vpiivno0ra prerasti v dominantno, 
delava m "Vinkovim organizacijo

'SKega razreda.

val Vnv* b° m'n‘lo leto, je nadalje- 
kongre« aS°V'<5’ kar smo imeli 11. 
ZaldiučkSam°Uprav|javcev’ katerega 
čj. k|a, 'so še vedno realni in pere- 
negai d° pa Je bilo od takrat storje- 
našj ’drii7tv ot'Pravdi nepravilnosti v 
tem konZ ’’ k' smo j‘h "gotovih na 
renej rr> i$U' ^ato bi na tej konfe- 
zav,r:l -V,,, odkrito povedati, kdo
"Pravne družb' £ZVOj naše samo" Porov v: zbe- kje so središča od-

Potiskajo delavce na stran-
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ski tir v podjetju, komuni, federa
ciji. Doseči moramo dosledno izva
janje stališča kongresa samouprav
ljavcev, da delovanje delavskega raz
reda in sindikatov ne more biti za
prto za tovarniške zidove, ker se tu 
ne morejo rešiti vsa vprašanja delav
skega razreda, ki mora zato dobiti 
pod svojo kontrolo vse tiste točke v 
naši družbi, na katerih se sprejemajo 
važne odločitve;. Zaradi tega je po
trebno tudi ustavno urediti pravico 
sindikatov, da od skupščin družbe
nopolitičnih skupnosti, politično iz
vršilnih organov, uprave in samo
upravnih organov zahtevajo razpra
vo o določenih vprašanjih in dolž
nost teh organov m da proučijo 
predloge in stališča sindikatov. Sin
dikat mora dobiti pravico, da skup
ščinam predlaga zakonske, samo
upravnim organom pa samoupravne 
rešitve. Z ustavo se mora urediti 
tudi pravica sindikata, da daje 
amandmaje na predložene gospodar
ske načrte, resolucije, zakone in 
druge odločitve, da zahteva razpis 
referenduma ob določenih primerih 
in da je obvezno konzultiran, ko se 
urejajo osnovna vprašanja gmotnega 
položaja delavskega razreda. Sin
dikat mora dobiti tudi pravico, da 
zahteva odložitev odločitev, če po
prej ni bil dosežen sporazum o vpra

šanjih, ki zadevajo življenjske intere
se delovnih ljudi.

SINDIKAT JE LAHKO 
SAMO INSTRUMENT 

DELAVSKEGA RAZREDA
Ko je posegel v razpravo, je pred

sednik ZSJ Dušan Petrovič-Šane 
poudaril, da moramo na vlogo in 
funkcijo sindikata gledati skozi raz
voj, potem se sindikat ne bi boril za 
svoje osnovne, razredne cilje in inte
rese. Se posebnega pomena je delo 
sindikata v bazi. v temeljni organiza
ciji združenega dela; če neposredno 
samoupravljanje v tej osnovni celici 
združenega dela ne bo postalo stvar
nost, v kateri bo delavec pridobival 
in delil dohodek, potem ne bomo 
mogli doseči celovitega samouprav
nega socializma.

Dela v sindikatih - je nadaljeval 
predsednik ZSJ *• ne bomo izbolj
šali s tem, da bomo ene organizacij
ske oblike zamenjali z drugimi. Iz
hod je samo v stalni sindikalni 
akciji, ki se mora razvijati v bazi in 
ki mora dajati ton in smer celotne
mu sindikalnemu delu. Samo osnov- . 
na sindikalna organizacija, integrira
na v sam produkcijski odnos, v te
meljno organizacijo združenega 
dela. ki odločno stoji na samouprav

nih, razrednih pozicijah in kije sa
mostojna n svojih pobudah, lahko 
bistveno vpliva na progresivni razvoj 
sindikalnega gibanja v celoti. Delav
ski razred potrebuje samostojen in 
enoten sindikat, s pogumnimi, kri
tičnimi stališči. Izhodiščna osnova 
samostojnosti sindikata pa je v tem, 
daje to organizacija delavskega raz-« 
reda in da v svoji akciji izhaja iz in
teresov tega razreda. Sindikat ne 
more biti instrument ali pa transmi
sija nikogar, lahko je samo instru
ment delavskega razreda. Delavski 
razred Jugoslavije je danes enoten 
na osnovi svojega interesa, da kot 
razred postane odločujoči dejavnik 
v družbi, da razvija samoupravljanje 
in da izboljšuje svoj gmotni položaj.

Dušan Petrovič je svojo razpravo 
sklenil: „V sindikatih moramo za
ostriti boj za stabilizacijo gospodar
stva in za stabilizacijo gmotnega po
ložaja delavcev, hkrati pa se mora
mo boriti za vsestransko afirmiranje 
samoupravnih odnosov, predvsem 
pa za dosledno uveljav Ijanjc ustav 
nih dopolnil. Z bojem za standard 
bomo ustvarjali boljše možnosti za 
razvoj samoupravljanja, s krepitvijo 
samoupravljanja pa pogoje za boljši 
gmotni položaj delavcev."

V naši naslednji številki bomo 
o II. konferenci ZSJ še poročali.

posebej izboljšanje ali vsaj ustrez
nejše vrednotenje težkih delovnih 
razmer naših rudarjev."

FRANC MANDELJ iz Ljub
ljane: ..Organizacija -kongresa je 
bila dobra. Tega pa ne bi mogel 
reči tudi za delo kongresa, še zla-

Nekatere slovenske delegate smo povprašali po njihovih vtisih 
s III. kongresa Sindikata delavcev v industriji in rudarstvu Jugo
slavije. Odgovorili so:

Inž. MARJAN BERIČIČ iz 
Idrije: „Po!ožaj,rudnikov in rudar
stva nasploh je tako zaskrbljujoč, 
da moramo začeti z akcijo za iz
boljšanje razmer. Kongresu sem 
predlagal - in to je bilo tudi spre
jeto - da bi v rudnikih začeli na
črtno zbirati vse podatke o delov
nih razmerah ter o položaju ru
darjev in rudarstva v družbi. V ta 
namen naj bi ustanovili posebne 
službe, ki bi tudi operativno 
skrbele za izboljševanje delovnih 
razmer, obenem pa s svojimi pred
logi spodbujale ožje in širše druž
benopolitične skupnosti, naj po
skrbijo za razrešitev zddev, ki jih 
rudniški kolektivi sami ne morejo 
urediti. Ker pa problemi rudarjev 
in rudarstva niso taki, da bi jih 
lahko razrešili preko noči, bi po 
mojem mnenju morali v sedanji 
fazi izpopolnjevanja družbenih do
govorov in samoupravnih spora
zumov zavzeti stališče, da je treba 
delovne razmere dosti više vred
notiti, kot pa jih zdaj. S tem bi 
prizadetim delavcem in njihovim 
kolektivom dali vsaj delno nado
mestilo za tisto, kar razumemo s 
pojmom izgubljenega zdravja in s 
skrbjo za obvarovanje zrahljanega 
zdravja. Veseli me, da so moje 
misli povzeli tudi številni drugi de
legati in da smo se na kongresu 
dogovorili za skupno akcijo vseh 
jugoslovanskih rudnikov glede na
črtnega urejanja problemov var
stva pri delu in drugih perečih 
vprašanj. Sporazumeli smo se tudi 
o tem, da bo ena plenarnih sej no-

sti pa ne za nastope delegatov. 
Občutek sem imel, da je bilo za 
mnoge važnejše to, da so sploh 
lahko stopili za govorniški oder, 
kot to, kaj so povedali. Zaradi 
tega se je zgodilo, da smo kar na
prej poslušali ponavljanje že zna
nih dejstev, oziroma da so navzoči 
najbolj ploskali takrat, če je de
lovni predsednik sporočil, da je 
delegat umaknil svojo razpravo, 
ker da so drugi že govorili o ti
stem, o čemer je želel razpravljati. 
Med tistimi, ki so umaknili svojo 
razpravo, je bilo tudi več slo
venskih delegatov. Po mojem to ni 
bilo dobro, ker smo bili slovenski 
delegati dobro pripravljeni in ker 
so se tisti, ki so spregovorili, v svo
jih razpravah omejili na resnično 
pomembna vprašanja. Bilo pa jih 
je žal premalo, da bi lahko odlo
čilno vplivali na usmeritev in vse
bino kongresa kot celote."

MARJAN ČERNE iz Ljubljane: 
„Na kongresu sem dobil vtis, da si 
ljudje resno želijo več reda, da so

vega zveznega odbora našega sin
dikata v celoti posvečena kom
pleksnemu obravnavanju teh vpra
šanj."

IVAN FARAZIN iz Maribora: 
„Naš kongres je sprejel šest doku
mentov, ki naj bi pomenili osnovo 
našega bodočega dela. Razprav
ljavci so predloge teh dokumentov 
v marsičem dopolnili in opozorili 
na dejanske probleme in težko živ
ljenje delavcev, zaposlenih v indu
striji in rudarstvu. Na kongresu 
smo vnovič ugotovili, da osebni 
dohodki velikega števila delavcev 
komaj zadoščajo za golo preživ
ljanje in da se razmere ne bodo 
izboljšale, če samoupravljavci sami 
ne bodo mogli odločati o sred
stvih, ki jih ustvarjajo. Resnica je, 
da bomo številne sklepe III. kon
gresa našega sindikata - tudi tiste, 
ki zadevajo izboljšanje standarda 
zaposlenih - lahko uresničili le 
tedaj, če bomo za njihovo ures
ničevanje zainteresirali delovne 
ljudi na vseh ravneh. Vendar pa je 
res tudi to, da smo dokaj podobne 
sklepe sprejemali že doslej in da 
nismo prišli veliko dlje od besed, 
ker si nismo bili na jasnem, kako 
naj bi tudi dosegli tisto, kar si že

limo. S tega stališča tudi III. kon
gres Sindikata delavcev v industriji 
in rudarstvu Jugoslavije, žal, ne 
pomeni izjeme."

FRANKO PODOBNIK iz Cerk
nega: „Po mojem mnenju je kon
gres dal dokaj točno sliko tre
nutka, v katerem smo. Tako v 
osnutkih dokumentov, pri
pravljenih za kongres, kakor tudi v 
večini razprav pa sem pogrešal od
ločnost, skratka konkretna sta
lišča, kako se bomo lotili razre
ševanja znanih, že neštetokrat 
ugotovljenih in načelno prav opre
deljenih problemov. Moti me, 
skratka, velika in že kar pretirana 
splošnost in načelnost v celotnem 
delu kongresa. Edino in častno 
izjemo vidim v enotni zavzetosti 
vseh jugoslovanskih rudarjev za 
konkretno akcijo, katere razultat 
naj hi bilo ne le splošno izbolj
šanje razmer v rudarstvu, temveč

siti negotovosti v gospodarstvu, 
ker jim pač preprečuje kakršno
koli načrtno delo in razvoj. Ob 
tem pozitivnem vtisu pa je pre
vladoval tudi neki drugi, v bistvu 
negativen vtis, da namreč mnogi 
še vedno pričakujejo, da se bodo 
problemi začeli razreševati sami 
po sebi in od zgoraj navzdol Kako 
naj si sicer razložim vsebino šte
vilnih razprav, v katerih menda 
nihče ni pozabil poudariti, daje v 
neenakopravnem položaju? “ 

ELIZABETA KODRIČ iz Šem
petra pri Novi Gorici: „Všeč mi 
je, da se je kongres zavzel za iz
boljšanje položaja tistih dejav
nosti, predvsem delovno inten
zivnih panog, ki so zaradi deval
vacije prišle v še slabši položaj. 
Lepo in prav je tudi to, daje kon- 

~yes izrazil enotno podporo do
slednemu uveljavljanju ustavnih 
dopolnil. Moti pa me, da nismo 
prišli kaj prida naprej od načel
nega govorjenja. Vsiljuje se mi 
občutek, da so mnogi prepričani, 
da taka splošna podpora zadostuje 
in da bodo po formalni uveljavitvi 
ustavnih dopolnil na mah raz
rešeni vsi ali skoraj vsi problemi, s 
katerimi se spopadamo dandanes. 
Opazila pa sem tudi, da so le redki 
razpravljavci posvetili ustrezno po
zornost tudi problematiki izobra
ževanja, poklicnega in strokovnega 
usposabljanja. Zakaj je bilo tako, 
ne bi vedela povedati. Rečem pa 
lahko, da bi bilo zares čudovito, 
če bi sistemske rešitve na drugih 
področjih vplivale tudi na iz
boljšanje razmer na področju iz
obraževanja. Vendar pa ni tako: 
živimo na realnih tleh in ne na 
oblakih, kakor si očitno mnogi še 
vedno predstavljajo ...“ -mG
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VSE KARTE NA MIZO

Beg k 
»bogatej

šemu!«
V zadnjih tednih je slišati 

vedno pogostejša opozorila: 
učitelji, zlasti iz srednjih stro
kovnih šol, beže v gospodar
stvo. Pojav je tolikšnega ob
sega, pripovedujejo, da ga 
očitno ni več mogoče brez
skrbno opazovati.

Gospodarstvo nudi tem 
strokovnim delavcem višje 
osebne dohodke — za 1.000

do 3.000 in več kot šolstvo! 
Ni pa tudi zadovoljivega do
toka mlajših kadrov na šole, 
saj se tudi ti raje odločajo za 
bolje plačana delovna mesta v 
gospodarstvu. Zadnje čase je 
odšlo iz šol na različne račun
ske centre veliko matema
tikov, zlasti tistih z višjo iz
obrazbo, pa čeprav na delov
na mesta, kjer pogosto sploh 
ni potreben matematik! Ko
likšno je pomanjkanje prav 
matematikov na slovenskih 
šolah, je znana stvar! Seveda 
odhajajo na računske centre 
zavoljo tega, ker bodo imeli 
vsaj za 1.000 din ah več boljši 
osebni dohodek.

Kaj ob tem odlivu prepo
trebnega kadra na šolah res ni 
mogoče ničesar storiti, so se 
vprašali pred dnevi na izvrš
nem odboru za vzgojo in- iz
obraževanje republiškega od
bora Sindikata delavcev druž
benih dejavnosti Slovenije?

Dejstvo je, da ljudje pač 
iščejo boljši zaslužek. Včasih 
tudi stanovanje, ki ga zapo
sleni v šoli niso mogli dobiti!

Dejstvo pa je tudi, da de
lovne organizacije iz gospo
darstva, ki same pogosto ne 
planirajo in štipendirajo njim 
potrebnega kadra, le-tega eno
stavno preplačujejo, s tem pa

povzročajo šolstvu velike te
žave, povzročajo fluktuacijo, 
kije družbeno problematična.

V šolstvu se sprašjejo, kako 
je tako preplačevanje možno 
ob uveljavljanju samoupravnih 
sporazumov o delitvi dohodka 
in osebnih dohodkov. Seveda 
je to mogoče! Če nekaj stro
kovnjakov preplačajo na ra
čun tisoč ali več zaposlenih, 
delavci tega ne občutijo na 
osebnih dohodkih.

Ker kaže, da še dolgo ne 
bomo dosegli, da bi vse delov
ne organizacije gospodarstva 
pravočasno planirale in šti
pendirale strokovni kader, ki 
ga potrebujejo, in bodo po

nekod še kar naprej raje pre- 
plačevali strokovnjake, se je 
potrebno o tem problemu 
pogovarjati brez slepomišenja. 
Republiški svet slovenskih sin
dikatov naj bi spodbudil, tako 
dopolnjevanje samoupravnih 
sporazumov iz gospodarstva, s 
katerim bi tudi ti zapisali me
rila za vrednotenje dela po
sameznih profilov poklicev 
znotraj kategorij kalkulativnih 
osebnih dohodkov. Učinke 
naporov, da bi enake profile 
delavcev za normalen obseg 
dela vsaj približno enako pla
čevali v družbenih dejavnostih 
in v gospodarstvu, je tu očit
no nekdo začel rušiti! S. G.

Pojasnilo
V deseti številki Delavske 

enotnosti smo objavili foto vest 
o gradnji nove blagovnice „Glo- 
bus“ v Kranju. Podatki, ki smo 
jih napisali, so pomanjkljivi ozi
roma netočni. Veleželeznina 
Merkur iz Kranja je namreč le 
pooblaščeni investitor, sicer pa 
so sredstva za to največjo in 
najmodernejšo blagovnico v 
Kranju prispevali: Veletrgovina 
Kokra 61,86%, Merkur 
22,58 % m Živila 15,56 %. Ga
ražne oziroma parkirne prosto
re pa investirajo Komunalna 
skladišča.

Uredništvu je žal, ker je do
bilo in objavilo pomanjkljive 
oziroma napačne podatke.

KOMENTATORJEV STOLPEC

ZAHTEVE
GOSPODARSTVA
Gospodarski zbor zvezne skupščine je na svojem zad

njem zasedanju sprejel sklep, da mora zvezni izvršni svet 
do konca marca letos pripraviti predloge predpisov in 
ukrepov v zvezi z že sprejeto programsko politiko vlade 
na področju cen. Sedanje zamrznjene cene naj bi veljale 
do konca marca, če bodo to zahtevale razmere na trgu, 
pa še naprej.

Gospodarski zbor je v teh svojih zahtevah prav gotovo 
govoril v imenu gospodarstva, ki ga sedanja splošna za
mrznitev čedalje bolj pritiska, saj je že v veliki meri iz
črpala podjetniško akumulacijo. Tudi predstavniki repu
bliških, pokrajinskih in posameznih zavodov za cene več
jih mest so na posvetovanju v zveznem zavodu za cene 
poudarili, da je maksimirane cene treba čimprej za
menjati z normalnimi pogoji za gospodarjenje. Potrebno 
bi bilo pripraviti vse ukrepe še v tem mesecu, tako, da bi 
lahko skupščina že aprila razpravljala o predlogu za spro
stitev cen. Predlog naj bi vključeval štiri področja. Naj
prej bi bilo treba določiti raven cen v posameznih dejav
nostih z vsemi ekonomskimi in socialnimi posledicami, 
potem naj bi pripravili organizacijske predpise, ki bi omo
gočali, da bi nov sistem deloval, in hkrati določili režim 
in način oblikovanja cen za posamezne proizvode in sku
pine proizvodov. Četrto področje pa naj bi opisalo uskla
jevanje mehanizmov in instrumentov, ki delujejo pri ob
likovanju cen.

In kaj mislijo o sedanji politiki cen v republiški go
spodarski zbornici?

Na republiški gospodarski zbornici ocenjujejo ukrepe, 
ki so jih uporabili zvezni organi v zadnjih dveh letih za 
umiritev cen kot negativne ne le zaradi njihovega admi
nistrativnega značaja in nelogičnosti, ki jih vsebujejo, 
ampak tudi zato, ker samo zadržujejo posledice, ne od
pravljajo pa vzrokov naraščanja cen. Menijo, naj bi so
cialne probleme, ki bi nastali ob sprostitvi cen, razreševali 
z oblikami neposredne pomoči šibkejšim slojem prebi
valstva, ne pa s subvencioniranjem določenih vrst pro
izvodnje ali z administrativnim zadrževanjem cen. Nega
tivno ocenjujejo tudi metodo dogovarjanja o cenah v 
zvezni zbornici, ker so ti dogovori dokaj enostranski in 
pomenijo le ustvarjanje monopolov. v. B.

INDUSTRIJSKO GRADBENO PODJETJE BETON II ZAGORJA SE PRIPRAVUA NA GRADNJO TOVARNE SIPOREKSA

Obetajoča investicija
Industrijsko gradbeno podjetje Beton v Zagoiju ob Savi se pri

pravlja na graditev tovarne siporexa, v kateri bodo izdelovali lahke 
gradbene elemente, kot denimo polnilne zidove, predelne stene, 
izolacije in armirane stropne plošče z razpetinami do 6 metrov. Gre 
za izdelke, s katerimi bi nadomestili uvoz drage votle opeke in tako 
privarčevali dragocene devize za druge potrebe. Del proizvodnje pa 
bi lahko tudi izvažali.

Proizvodnja izdelkov iz sipo- 
rexa bi bila cenena, ker bi upo
rabljali odpadni elektrofiltrski 
pepel iz trboveljske Termoelek
trarne in domači cement. Za
gorsko gradbeno industrijsko 
podjetje Beton je vzorce do-

breastvo za ohranitev 
svežine in vitalnosti

B rsrsllii n /o

mačega pepela in cementa po
slalo na testiranje na Švedsko, 
kjer deluje znani evropski cen
ter za raziskavo tovrstnih ma
terialov. Švedski strokovnjaki 
so ugotovili celo večjo trdnost, 
kot jo dosegajo s podobnimi 
odpadnimi zmesmi v nekaterih 
drugih evropskih tovarnah si
po rexa.

Proizvodnja teh vrst lahkih 
gradbenih materialov bi bila to
rej zelo poceni, čeprav bo treba 
zagotoviti za opremo tovarne 
kakih 70 milijonov din. Vendar 
bi, kot rečeno, prihranili slo
venskemu gospodarstvu dra
gocena devizna sredstva, saj naši 
gradbeni industriji in operativi 
ne bi bilo več treba uvažati po
sameznih vrst votle opeke. Po 
drugi strani pa bi lahko iz za
gorske tovarne siporexa precej

izvažali na avstrijski trg, ki se 
zdaj oskrbuje s tem materialom 
iz Švedske. Zagorsko gradbeno 
podjetje Beton je že odkupilo 
tehnično dokumentacijo za do
graditev tovarne od švedskih 
proizvajalcev.

Gradnja tovarne siporexa v 
Kisovcu pri Zagoiju bi bila go
spodarsko utemeljena tudi za
radi nekaterih drugih po
membnih razlogov. Obrat Ki
sovec rudnika Zagoije ob Savi 
po vsej verjetnosti nima kdove 
kolikšne perspektive. Odkriti 
premogovi sloji bodo omo
gočali pridobivanje samo še dve 
leti. Nadaljnje raziskave bodo

sicer kmalu pokazale, koliko je 
še zalog premoga, vprašanje pa 
je, če bo njihovo pridobivanje 
gospodarsko ekonomično. Ce 
bi zagorsko industrijsko pod
jetje Beton poleg svojih sred
stev, ki jih namerava vložiti v 
gradnjo tovarne siporexa, do
bilo še sredstva iz republiškega 
sklada za nova delovna mesta 
oziroma za nadomestila izgub
ljenih delovnih mest, bi v to
varni zaposlili tudi rudaije, med 
njimi tudi precej delovnih inva
lidov, saj bo postopek v tovarni 
mehaniziran.

V zagorskem industrijskem 
gradbenem podjetju Beton so 
ugotovili, da bi lahko v novi to
varni izdelali najmanj 400 ku
bičnih metrov siporexa v vred- • 
nosti 50 do 60 milijonov din na 
leto, ostanek dohodka pa bi 
presegel 25 % letne vrednostne 
realizacije po sedanjih tržnih 
cenah teh lahkih gradbenih ma

terialov. Skoraj zagotovo pa je, 
da bi najmanj polovico letne 
proizvodnje siporexa lahko iz-

inles
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vozili na avstrijsko tržišče, prav 
zaradi tega pa bi se ostanek do
hodka lahko še povečal.

Omeniti kaže, da je zagorska 
občinska skupščina že rezervi
rala zemljišče za graditev nove 
tovarne v izmeri 50.000 kva
dratnih metrov in ga je priprav
ljena brezplačno odstopiti grad
benemu podjetju Beton za grad 
njo nove tovarne. — m-

diferencirana
uporabnost

baterij

vam omogoča 
optimalno 

izkoriščanje energije

super
zlata — za zahtevne aparate

extra
srebrna — za navadne aparate

normal
črna — za razsvetljavo

V OBJEKTIVU

1200 
rogovcev 
na dan

Ni še tako dolgo tega, ko so bila kolesa glavno prevozno sred
stvo. Kdor je imel kolo, je bil še nedavno že kar upoštevana 
osebnost. Posebno v Ljubljani so bila kolesa zelo priljubljena. In 
bilo jih je toliko, da so pred zadnjo vojno na pol za šalo, napol 
zares imenovali Ljubljano drugi Amsterdam. To mesto namreč 
slovi po največjem številu koles na svetu. Vse to je najbrž tudi 
pripomoglo, da smo v Ljubljani že 1949. leta dobili tovarno koles 
in pisalnih strojev. Tri leta kasneje se je oddelek za pisalne stroje 
ločil in postal samostojna tovarna Top s. Tovarna koles „Rog“ pa 
se je preselila v Ljubljano, v nekdanjo tovarno usnja. Prva štiri leta 
so v tovarni izdelovali posamezne dele koles. Leta 1953 pa so že 
izdelali prvo domače kolo. In če pogledamo proizvodnjo za to 
leto, je številka nadvse skromna: izdelali so 137 koies. Leta 1958, 
ko so imeli 647 zaposlenih, pa so izdelali že 31.300 koles. Proiz
vodnja je skokovito rasla. Samo nekaj številk: 1961 - 68.300, 
1965 - 119.300, 1969 - 178.200 in plan za letošnje leto

309.000 koles. Danes imajo v ,,Rogu“ zaposlenih 1.075 ljudi in 
izdelajo dnevno več kot 1.200 koles. Skupaj z Unisom iz Ilidže, s 
katerim so se združili pred dvema letoma, pa dnevno proizvedejo 
več kot 2.000 koles. Ta številka jih uvršča med 15 največjih 
proizvajalcev koles v Evropi. V Jugoslaviji so s 63 % vse proiz
vodnje koles krepko na prvem mestu. Od vse njihove proizvodnje 
gre 20 % v izvoz, predvsem v Zahodno Nemčijo, Italijo, Francijo 
in Nizozemsko.

Pred šestimi leti so poleg klasičnih koles začeli izdelovati tudi 
zložljiva kolesa - poni in tri leta kasneje Še poni-express, to je 
kolo z majhnim motorčkom. Unis-Rog ima poleg tovarne v Ljub
ljani in v Ilidži še svojo tovarno elektro varjenih cevi v Tržiču, ki 
pa izdeluje skoraj vse za lastne potrebe. Prav sedaj dograjujejo 
novo proizvodno halo v Savljah. Tja bodo v kratkem preselili 
mehanski oddelek. ^ AGNIČ

'Montaža kolesje že skoraj popolnoma mehanizirana Varjenje je eno osnovnih del v proizvodnji Za valjenje je seveda treba posamezne dele Na začetku montažnega traku je vse pripravljeno 
koles sestaviti po nekakem kalupu
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RAZPRAVA 0 NADALJNJEM GOSPODARSKEM RAZVOJU OBČINE SLOVENJ GRADEC__________

Cilj: doseči povprečje
Predvidevajo občuten porast industrijske proizvodnje pa tudi intenzivnejše 

vključevanje v mednarodno delitev dela

V Mislinjski dolini so zdaj v 
Polnem teku razprave o gospo
darskem razvoju te koroške 
občine v letu 1972. Eden od 
osnovnih ciljev, ki ga tudi v tem 
*etu zasledujejo razvojni načrt 
občine ter usmeritve .delovnih 
organizacij, je čimprej doseči 
stopnjo gospodarske razvitosti, 
ki je značilna za slovensko po
prečje. Le na ta način bo mo
goče hitreje in uspešneje raz
reševati številne probleme na

" • SLOVENSKE 
KONJICE

Med gospodarskimi orga
nizacijami na območju obči
ne Slovenske Konjice, v ka
terih se zadnja leta precej 
spreminja struktura zapo
slenih, je vsekakor zelo po
membna kovaška industrija v 
Zrečah. Še pred nekaj leti so 
bili v proizvodnih obratih za
posleni večinoma moški, 
ženske pa pretežni del v 
upravnih službah ter deloma 
še v skladiščih. V letu 1971 
zgrajenem obratu „UNIOR- 
EKSTRA" pa je precej de
lovnih mest, na katerih lahko 
delajo tudi ženske. Kakih 50 
so jih zaposlili že lani, prav 
toliko pa jih bo dobilo delo 
tudi letos.

negospodarskem področju pa 
tudi hitreje razvijati gospo
darstvo samo.

V letošnjem letu računajo v 
Slovenj Gradcu na nadaljnji po
rast družbenega proizvoda, ki se 
bo v primerjavi z letom 1971 
povečal kar za 21 %. Na takšno 
gibanje bo pomembno vplival 
nadaljnji porast obsega indu
strijske proizvodnje, saj ra
čunajo, da bodo industrijske 
delovne organizacije iz občine 
Slovenj Gradec povečale obseg 
gospodarjenja za nadaljnjih 
15 %. Največje povečanje bodo 
dosegli v Tovarni usnja Slovenj 
Gradec, v tovarni oblazinjenega 
pohištva „Nova oprema" Slo
venj Gradec in v tovarni ko
vanih izdelkov Gorenje — Fecro 
Slovenj Gradec. Večino iz
delkov, ki jih bodo proizvedli 
več kot v minulem letu, name
ravajo izvoziti na tuja tržišča. 
Za približno 20 % večji obseg 
gospodarjenja predvidevajo v 
gradbeništvu, medtem ko se bo 
promet v trgovini povečal za 
petino. Dograditev nekaterih 
turističnih objektov pa bo vpli
vala na povečanje gostinskega 
prometa, v obrti pa bodo pod
pirali predvsem nastajanje ser
visnih delavnic.

Gospodarstvo občine Slovenj 
Gradec bo letos za 4 % po
večalo število zaposlenih. Pri 
čemer predvidevajo nekaj težav 
zavoljo pomanjkanja kvalifi
ciranih delavcev in strokovnega 
kadra.

Kmetijska proizvodnja se bo 
v Mislinjski dolini v tem letu 
povečala za približno 3 %, po
sebno pozornost pa bodo na
menili nadaljevanju akcije za 
preusmerjanje kmetij ter za 
učvrstitev sodelovanja med za
drugo in kmeti. V Mislinjski do
lini bodo letos, kot računajo, 
specializirali oziroma pre
usmerili proizvodnjo na pet
najstih kmetijah.
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— No, takšnega drsališča pa res še nisem videl!
- Kaj pa hočeš, če je toliko pritiskov!

Novi telefoni iz Kranja
Tovarna Iskra - Elektrome- 

hanika Kranj je razvila nov tele
fonski aparat s kompenza- 
torjem, ki naročnikom omo
goča enakovredno kakovost 
sprejemanja in oddajanja go
vora, ne glede na njihovo od
daljenost od telefonske cen

trale. Nedolgo tega so Iskrin 
aparat preizkusili v švicarksih in 
angleških laboratorijih in ugo
tovili, da sodi med najboljše na 
svetu.

Združenje jugoslovanskih 
PTT podjetij napoveduje, da bo 
že od prihodnjega leta naprej

priključevalo na telefonsko 
omrežje le telefone s kompen- 
zatoijem, do leta 1975 pa naj bi 
z njimi nadomestili tudi ves pol
drugi milijon starih telefonov v 
državi. Razen Iskre se za nji
hovo proizvodnjo pripravlja 
tudi Elektronska industrija Niš.

Teorija se sprevrača v katastrofo
Tovarna kondenzatorjev iskra Semič se je znašla v takem precepu cen, da grozi najhujše • V težavah zato, ker so ozko spe

cializirali proizvodnjo in ker že dvajset let niso spreminjali cen # Doklej bodo tepeni samo dobri gospodarji

Trenutno 720-članski kolek- 
;lv Iskrine tovarne kondenza- 
torjev v Semiču se je 'znašel v 
tako hudem precepu cen, da 
Poživlja doslej najhujšo krizo v 
vseh enaindvajsetih letih, odkar 
obstaja. Še nikoli doslej se nam
reč ni zgodilo to, kar jih je do- 
etelo lani: kar 60 % podražitev 

osnovnih surovin. Manjšim po
dražitvam reprodukcijskih ma
terialov, ki jih zvečinp uvažajo, 
80 _vse doslej sicer lahko kljubo- 
VaH s tehnološkimi posegi in 
organizacijskimi ukrepi. Na 
račun večje produktivnosti so 
P? tej poti — ne da bi spremi- 
,n]ali tudi cene — vseeno ustvar
ili tolikšno akumulacijo, ki jim 
Je omogočala normalen razvoj 
ln jih uvrstila med tista naša 
Podjetja, ki se z uspehom uve- 
Javljajo tudi na tujih trgih, ka- 
jdor trenutno — zvečine v za- 

°dne države — prodajajo že 
etrtino proizvodnje. Kar pa je 

Preveč, je le preveč: zaradi 
vojnega razvrednotenja di- 

revalvacije nemške marke 
'Vhodni Nemčiji kupujejo 

mo potrebnih surovin) in 
Poprečno 10 % višjih carinskih 
oajatev so prišli tako daleč, da 

zamrznjenih in že dvajset let 
” tardr“ cenah ustvarjajo po 70 
^ anh“ milijonov izgube na

področjih, tudi za odločno zni
ževanje režijskih stroškov. Če 
pa naj bi tovarna ustvarjala vsaj 
minimalno akumulacijo, bi za
radi lanskih podražitev morala 
zvišati cene za svoje izdelke od 
10 % do 20 %, odvi$no od vrste 
proizvodov, v katerih se vložek 
materiala giblje med 28 % in 
83 %. Če bi jim bilo dovoljeno 
to zvišanje cen, bi Iskrini kon
denzatorji dosegli poprečje sve
tovi Ih cen.

Med glavnimi kupci izdelkov 
semiške tovarne kondenzatorjev 
so domači proizvajalci gospo
dinjskih strojev in opreme, ra
dijskih in TV sprejemnikov in 
še nekateri drugi. Vsi ti kupci 
vedo, da so Iskrini konden
zatorji cenejši od uvoženih in 
obenem boljši. Zato podražitvi 
do ravni svetovnih cen ne na
sprotujejo, saj vedo, da bi bili 
sicer prisiljeni kondenzatorje

uvažati in jih plačevati z de
vizami Vendar pa od takega so
glasja kupcev semiška tovarna 
nima nobenih koristi, kajti za
mrznjene cene ostajajo v veljavi.

„Na to, da bi ustavili pro
izvodnjo, že zaradi pasivnega 
značaja območja, kjer je naša 
tovarna, ne moremo misliti," je 
nadaljeval direktor Košir. „To 
pomeni, da se nekako moramo 
prebiti skozi čas, ki bo še minil, 
preden bo urejen režim cen. Za 
pomoč in posredovanje smo se 
obrnili na najrazličnejše organe. 
Vsi razumejo naše težave, kar je 
pa tudi vse. Ker torej proiz
vodnje ne moremo in ne smemo 
ukiniti, preusmeriti pa se tudi 
ne moremo, saj smo izrazito 
specializirana tovarna, bo vse 
posledica plačeval naš delavec 
danes in jutri. Vsako leto nam
reč narpenimo za razvoj in 
opremo vsaj po 3 do 4 milijone 
dinarjev; za letos smo te izdatke

že skoraj v celoti črtali. Tehno
logija pa se v naši proizvodnji 
tako hitro spreminja, da te ne
kajletni zaostanek postavi na 
stranski tir. Kdo nam bo tedaj 
pomagal nazaj na glavni tir, po 
katerem vozimo zdaj? Končno 
pa gre še za nekaj drugega, za 
to, da se zaradi sedanjih ne
skladij v cenah ne samo pri nas, 
temveč tudi drugod dogaja, da 
pasivna območja prelivajo svoj 
dohodek drugam, namesto, da 
bi bilo narobe in za kar smo se 
neštetokrat v naši družbi že 
opredelili in kar bi vplivalo na 
enakomernejši razvoj vseh ob
močij v naši državi...“

DAVEK NA DOBRO 
GOSPODARJENJE

V sedanje težave je semiška 
tovarna kondenzatorjev očitno 
zašla predvsem zaradi tega, ker 
je njen kolektiv od vsega za

četka težil k ozki specializaciji 
proizvodnje in ker je akumu
lacijo ustvarjal z delom, s po
večano produktivnostjo, ne pa 
z zviševanjem cen. Zaradi take 
politike gospodarjenja, ki po
vsod po svetu zagotavlja bolj ali 
manj nemoten razvoj, je torej 
kolektiv semiške tovarne kon
denzatorjev kaznovan, ker je 
preveč verjel, da se bomo po 
podobni, načelno deklarirani 
poti dosledno usmerjali tudi pri 
nas. Zato se v „primeru‘, se
miške tovarne kondenzatorjev 
tudi izražajo vsa nasprotja med 
teorijo in prakso našega gospo
darskega sistema. Kako jih 
bomo razreševali nasploh in še 
posebej v sedanjem obdobju 
stabilizacije, žal, ni mogoče 
reči. Rečemo pa lahko, da jih 
ne bi smeli urejati na način, ki 
bi vedno znova prizadel same 
dobre gospodarje.

M. GOVEKAR

NOVICE
IZ KOLEKTIVOV
• VELENJE

SPREJELI
SREDNJEROČNI

PROGRAM
Osrednji delavski svet TGO 

Gorenje ' Velenje je sprejel na 
zadnji seji predlog srednjeročne
ga programa razvoja te delovne 
organizacije. Letos bodo tovarne 
velenjskega Gorenja dosegle pro
izvodnjo v vrednosti 2 milijarde 
250 milijonov dinarjev, leta 
1978 pa naj bi dosegli že več kot 
7 milijard din celotnega do
hodka.

Osrednji delavski svet TGO 
Gorenje Velenje je ob sprejemu 
predloga sred njeročnega razvoj
nega načrta tudi ugotovil, da sta 
organiziranost in upravljanje v 
okviru Gorenja v skladu z določ
bami 21. in 22. dopolnila zvezne 
ustave in da so bile tovarne, ki 
delujejo v okviru TGO Gorenje 
Velenje, že pred sprejemom 
ustavnih dopolnil organizirane 
kot temeljne organizacije zdru
ženega dela. (vj)

• CELJE

PRIMANJKUJE
DELAVCEV

V celjskem gradbenem podjet
ju Ingrad predvidevajo, da bodo 
imeli letos resne težave z doto
kom delavcev, še posebej kvalifi
ciranih. V Ingradu ugotavljajo, 
da za gradbene delavce iz drugih 
republik Slovenija ni več zanimi
va, saj lahko vsaj toliko zaslužijo 
tudi doma na domačih gradbi
ščih. Razen tega v drugih repub
likah tudi bolje nagrajujejo te
rensko delo, medtem ko smo v 
Sloveniji s samoupravnimi spora
zumi omejili izplačila dodatkov 
za terensko,delo.

5 Nadomestimo 
zamujeno

to vodi, ni treba ugi- 
minimalni osebni do-

, Kam 
bati:
osta^’ .beg strokovnjakov, za- 
Iji. Ianie v razvoju, morda celo 
živi 3Cba tčvarne, od katere 
snnriV6Č t'soč prebivalcev go- 
kravsko manj razvite Bele 
ali v,ne' Karkoli od tega se bo 
kata 1 Se z8ocIilo, bi pomenilo 
kai-. r°I° v malem. Je sploh 
pS?? m°Žnost- da bi jo pre-

, ZARES 
V SLEPI ULICI?

semitu ^ PriPovedoval direktor 
Fram j^vame kondenzatorjev 
lovni Slr’.80 se v njihovi de-
maksin?1!8*11112^1 °dl°čili za 

^stmalno varčevanje na vseh

Pod tem naslovom bomo v nekaj nadaljevanjih ob
javili feljton ALEKSANDRA PIPANA iz Tovarne 
avtomobilov Maribor, v katerem avtor opisuje, kako 
si v tej delovni organizaciji prizadevajo normirati in
ventivno dejavnost, s tem pa na stežaj odpreti vrata 
sleherni kreativni misli. Upamo, da bo ta prispevek 
spodbudil podobna prizadevanja tudi v drugih delov
nih organizacijah.

Pri organih za pospeševanje inventivne dejavnosti 
in obravnavanje inventivnih predlogov pravilnik do
loča, da z vso zavzetostjo spodbujajo in ustvaijajo 
pogoje za vse oblike inventivne dejavnosti, omogo
čajo čim hitrejšo obravnavo in uveljavljanje vseh 
sprejetih uporabnih predlogov in varujejo pravice 
predlagateljev ter poslovno tajno predloga. Ti organi 
so: referent za inventivno dejavnost, komisija za in
ventivno dejavnost, gospodarski odbor, odbor za pri
tožbe in generalni direktor. V postopku izločanja 
prizadetih želimo onemogočiti vpliv, zaradi katerega 
bi se lahko kasnejše odločitve izkazale sporne, re

zultat pa dvomljiv. V posameznih členih je zato 
točno opredeljeno, kdaj se posameznik izloča in 
kako se nadalje postopa.

Pri sprožitvi inventivne dejavnosti se srečamo 
pravzaprav z novim pojmom, in sicer s prijavljanjem 
in razpisovanjem problemov ter s prijavljanjem in
ventivnih predlogov, to je z rešitvijo problema. Pra
vimo, da inventivnost nastaja in se sproži, kadar v 
delovnem procesu obstaja ali nastaja določen pro
blem. Zato ima vsak delavec na kateremkoli de
lovnem mestu pravico in dolžnost, da sproži oziroma 
nakaže problem, če meni, da je rešitev problema 
možna in nujna. Vodstvo delovne enote je dolžno v 
določenem času najti ustrezno rešitev nakazanega 
problema. Če pa vodstvo delovne enote ni uspelo 
rešiti problema, se objavi razpis za rešitev problema 
v tovarniškem glasilu v posebni rubriki, ki je name
njena inventivni dejavnosti. Prijavljanje inventivnih 
predlogov, to je reševanje problemov, lahko poteka 
samoiniciativno ali pa kot rešitev razpisanega pro
blema. Prav tako prijavitelj rešitve problema sam od
loča o svoji anonimnosti oziroma javnosti.

V poglavju pravilnika, kjer predpisujemo po
stopke pri obravnavanju predlogov, najprej ugotav
ljamo rentabilnost predloga, nato sledi ugotavljanje 
kakovosti predloga in izračun premij ter nagrad. Kot 
osnova za premijo je izračunana enoletna čista go
spodarska korist, ki se določi po tabeli za so
udeležbo realiziranega inventivnega predloga in na
grada za prijavitelja problema. Premija se izplačuje

za vsako leto izkoriščanja predloga posebej tako 
dolgo, kot to predvideva določilo pravilnika. V 
nadaljevanju pa posamezni členi pravilnika pred
pisujejo, kako ravnati v primerih, ko se pojavi več 
avtorjev za iste rešitve ali pa skupina, kije delala pri 
reševanju določenega problema.

Če se ozremo po dosežkih drugih — predvsem v 
, tistih državah, kjer so dosegli velike uspehe na pod
ročju inventivne dejavnosti - ugotovimo, da so pra
vočasno spoznali, da prinašajo racionalizacije stalno 
gospodarsko korist državi le tedaj, če so širše druž
beno usmeijene. Enako bi morali postopati tudi v 
podjetjih in ustanovah. V ta namen smo v našem 
internem glasilu zasnovali rubriko »inventivna dejav
nost". Predvidevamo pa še druge oblike propagiranja 
inventivne dejavnosti, in sicer od gesel do izdaje bro- 
šurice, ki bi v čimbolj neposredni in razumljivi obliki 
približala inventivnost slehernemu delavcu v pod
jetju.

Poleg premij za realizirane inventivne predloge pa 
podeljujemo tudi diplome in priznanja. Prav tako 
ima predlagatelj realiziranega izuma in inovacije pra
vico do prednosti pri dodelitvi stanovanja in mož
nost razporeditve na tako delovno mesto, ki kar naj
bolj ustreza njegovim delovnim sposobnostim. Se
veda pa upoštevamo ta prizadevanja tudi pri nate
čajih za štipendije za strokovno izpopolnjevanje ali 
specializacijo, pri izrednem plačanem dopustu za 
študij in pri premestitvah na zahtevnejša delovna 
mesta.
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IZ ŠESTIH REPUBLIK

...v jugoslovanskih sindikatih
NE MANIFESTACIJA, 

TEMVEČ AKCIJA SVET ZSJ

V programu aktivnosti sindikatov ob 80. rojstnem dnevu pred
sednika Tita, ki ga je sprejelo predsedstvo Sveta ZSJ na zadnji 
seji, je med drugim poudarjeno, da bodo sindikati kot najmno
žičnejša organizacija delavskega razreda najbolj počastili jubilej 
tovariša Tita, če bodo mobilizirali delavce za:

- uresničitev odločilne vloge delavskega razreda na vseh 
področjih družbenega življenja;

- za krepitev in izboljšanje materialnega položaja delavskega 
razreda;

- hitrejše in doslednejše uveljavljanje ustavnih amandmajev.
Proslava Titovega rojstnega dneva naj ne bo manifestativna,

temveč delovna, revolucionarna akcija delavskega razreda v boju 
za uresničitev idej, na katerih temeljijo stališča IX.,kongresa ZKJ, 
11. kongresa samoupravljavcev in II. konference ZKJ. Proslava naj 
bo množična, organizirali pa naj bi jo v vseh tistih okoljih, kjer 
tudi sindikati najbolj aktivno delujejo. Naj večji prispevek tej pro
slavi pa bodo konkretni rezultati na področju samoupravljanja, 
proizvodnje, stabilizacije, izboljšanja splošnega in družbenega 
standarda delavcev. Sindikalne organizacije naj si prizadevajo, da 
bi bilo življenje, delo in ideje tovariša Tita dostopno vsem, zato 
naj po potrebi organizirajo tudi priložnostna predavanja in raz
stave, tekmovanja, različne kulturne programe in druge prire
ditve.

Pojasnilo
k članku »Predoved«

Delavska enotnost je dne 12. 
II. 1972. leta na 6. strani obja
vila članek z naslovom „Prepo- 
ved“, ki ga je podpisal pisec s 
šifro — ,JPik“. V članku navaja, 
da je sekretariat za finance SR 
Srbije prepovedal postavljanje 
avtomatov za igre na srečo na 
območju vse republike. Zadnji 
odstavek članka pripominja, da 
naj bi sedaj te igralne avtomate 
postavili v Slovenijo, kjer da 
take prepovedi ni. V zvezi s tem 
vam v informacijo sporočamo 
naslednje:

Igralne avtomate delimo v 
več vrst, v glavnem pa v dve. To 
so avtomati za zabavo, ki se jih 
upravlja s spretnostjo igralcev 
(košarka, kegljišče in podob
no). V drugo vrsto pa sodijo 
tako imenovani avtomati na sle
po srečo (slots machins). Ti so 
v SR Sloveniji prepovedani z 
republiškim zakonom (Ur. list 
SRS št. 29/65), to materijo pa 
ureja tudi kazenski zakonik (čl.

305). Pra\ za te slednje avto
mate pa velja odlok sekretariata 
za finance SR Srbije. Uprave 
javne varnosti na področju SR 
Slovenije so konec leta 1969 s 
skupno akcijo zasegle večjo ko
ličino teh avtomatov po različ
nih gostiščih, tako da od takrat 
dalje tovrstnih avtomatov v Slo
veniji ni več. Tiste avtomate, ki 
jih v času akcije nismo zasegli, 
pa so lastniki v veliki večini 
prodali prav v SR Srbijo. Upa
mo si torej trditi, da ni nevar
nosti, da bi ti igralni avtomati 
ponovno prišli k nam.

V informacijo vam še pove
mo, da nekaj teh avtomatov v 
Sloveniji je, vendar so v lasti 
družbenih organizacij oziroma 
podjetij, ki imajo igralnice za 
tujce (primer hotela „Slon“). 
Te podatke vam pošiljamo zato, 
da bi lahko pravilno informirali 
bralce.
UPRAVA JAVNE VARNOSTI 

LJUBLJANA

Kako zadrževati cene?
Statistični podatki ne potrjujejo gospodarskih gibanj, kot jih je napovedo
vala resolucija Zvezne skupščine o letošnji ekonomski politiki • Vse bolj' 
plahni upanje, da bomo ostali pri napovedanem 5-odstotnem zvišanju cen

Brez kilometrin •
V Srbiji bodo praktično ukinili uporabo privatnih ® 

avtomobilov v službene namene. Novi predpisi o davkih £ 
občanov v tej republiki namreč predvidevajo, da se stro
ški za uporabo avtomobilov priznajo samo do cene pre
voza v javnem prometu. To konkretno pomeni, da se bo 
za uporabo avtomobila, denimo na relaciji Beograd—Niš,- 
priznala samo cena vozne karte, za vožnjo po mestu pa ® 
cena karte mestnega prometnega podjetja.

Delovna organizacija sicer lahko dovoli tudi uporabo 
zasebnega avtomobila, morala pa bo za znesek kilo- • 
metrine, ki presega ceno vozne karte z javnimi prevoz- # 
nimi sredstvi, plačati davek po stopnji, ki jo bo določila £ 
občinska skupščina.

Statistični podatki kažejo, da je osnovna zna
čilnost gospodarskih gibanj v prvih mesecih le
tošnjega leta prehitra proizvodnja in poraba. V 
resoluciji zvezne skupščine p letošnji eko
nomski politiki je bilo predvideno, da bo pro
izvodnja v januarju - v primerjavi z istim mese
cem lani — narasla za približno 6 %, njeno po
večanje pa zdaj znaša 12 %. Sindikati na podlagi 
tega opozarjajo na možnost povečanja nelikvid
nosti, uvoza in zaposlovanja, v zvezi s tem pa 
tudi na otežkočeno uresničevanje stabilizacijske 
politike. Samo podatki o gibanju uvoza in iz
voza so ugodni. Izvoz se je namreč januarja 
letos v primerjavi z lanskim januarjem povečal 
za 6 %, uvoz pa zmanjšal celo za 32 %. Toda 
tudi tako povečan izvoz krije samo 72 % skup
nega uvoza. Razen tega so „ostali prejemki“ v 
osebnih dohodkih vse večji. V primerjavi z ja
nuarjem lani so se povečali za 69 %, medtem ko 
so neto osebni dohodki narasli samo za 22 %. V 
absolutnem znesku so ti „ostali prejemki“ sko
raj dosegli osebne dohodke. Januarja so namreč 
delavci prejeli 4,8 milijarde dinarjev osebnih do
hodkov, „ostali prejemki“ pa so znašali pri
bližno 4,3 milijarde. Najavljene in že objavljene 
podražitve vnašajo nov nemir med zaposlene. 
Vse manj je upanja v predvidevanja, da se cene 
ne bodo povečale za več kot 5 %. Tudi nelik
vidnost je vse večja. Neizpolnjene obveznosti po 
sodnih odločitvah so se povečale od 2,5 na več 
kot 5,2 milijarde dinarjev, medtem ko so se ne

izpolnjene obveznosti po akceptnih nalogih po
dvojile in presegle 10 milijard dinarjev. Na pod
lagi vseh teh podatkov gospodarstveniki opozar
jajo na nadaljevanje negativnih teženj iz prvega 
polletja lanskega leta in razvrednotenje gospo
darskih rezultatov druge polovice leta 1971.

Še rnjbolj pa skrbi delovne ljudi vprašanje, 
kakšna bo v prihodnje politika cen. O vseh ce
nah se pri nas dogovarjamo za hrbti kupcev. Če 
se v trgovini dva dogovarjata, je tretji v stalnem 
strahu, da gre to na njegov račun. Tudi pri do
govarjanju s cenami je tako. Potrošnik se boji, 
da bi dogovarjanje o cenah, podobno kot vselej 
doslej, spet prizadelo njegov žep. Doslej so se 
dogovarjali le proizvajalci in trgovci, pri čemer 
naj bi trgovina predstavljala tudi potrošnike, če
prav je jasno, da ima drugačne interese kot po
trošnik. Vsak sklep o povečanju cen so tudi 
zelo lahko sprejeli. Predpisi sicer določajo, da 
sklep o cenah velja le, če glasuje zanj dvo
tretjinska večina, vendar so pri teh sporazumih 
le redko udeleženi več kot štirje pogajalci Tako 
so že tri velika podjetja lahko določala cene. 
Sedanji sistem sporazumevanja je treba torej 
bistveno spremeniti Predvsem je potrebno raz
širiti krog udeležencev dogovora in vanj vklju
čiti tudi proizvajalce in potrošnike. Potrošniki 
pa bi morali v ta namen najprej na samoupravni 
podlagi ustanoviti svoje predstavniško telo, ki bi 
učinkovito varovalo njihove interese.

V. K.

PREDLOGI IZ SRBIJE
Kakšne ukrepe predlagajo panoge, ki jih je devalvacija najbolj prizadela

Podatki o vplivu zadnje de
valvacije na gospodarstvo Srbije 
opozarjajo na velike izgube v 
posameznih gospodarskih dejav
nostih. Najbolj prizadeti sta 
barvna in črna metalurgija, sle
de predelovalci nafte in umet
nih gnojil ter tekstilna in elek
tronska industrija. Te panoge 
uvažajo več kot izvozijo, razen 
tega pa so obremenjene še z od-

noge, razen barvne matalurgije, 
zahtevajo materialno spodbudo 
za posamezne vrste izvoza. In
dustrija jekla si želi še posebnih 
dinarskih kreditov, kakor tudi 
ustanovitev sklada za kreditira

nje izvoznih poslov. Proizvajalci 
umetnih gnojil zahtevajo pove
čanje cen uvoznih kemikalij za 
umetna gnojila, tekstilna indu
strija pa povečanje prodajnih 
cen tekstila v poprečju za 11 %.

plačili anuitet za opremo, kup
ljeno na kredit v tujini Da bi 
ublažili negativne učinke deval
vacije, delovne skupnosti teh 
panog zahtevajo, naj bi ukinili 
uvozne dajatve na stirovine in 
reprodukcijski material. Ke
mična industrija razen tega 
zahteva še ukinitev carin na 
uvoz nafte, tekstilna pa zmanj
šanje carine. Vse navedene pa

Pomisleki o NE Krško
Na posvetovanju o gospodarskem razvoju Hrvaške je 

več udeležencev izrazilo pomisleke glede graditve jedrske 
centrale v Krškem. Poudarjali so, da je potrebno najprej 
dokončati hidroelektrarno Orlovac in elektrarno v Va
raždinu, za kar Hrvaška potrebuje milijardo 300 mili
jonov dinarjev. Pomislek glede skupne graditve jedrske 
centrale v Krškem s Slovenijo je predvsem njena cena, ki 
se je od prvotne milijarde 700 milijonov dinarjev zvišala 
na več kot tri milijarde din. Hrvaška se mora sedaj od
ločiti, ali bo pospešila prizadevanja za gradnjo nuklearne 
elektrarne, ah pa pohitela z dokončanjem elektrarn v 
gradnji. Slišati je bilo tudi mnenje, da bi s sredstvi, na
menjenimi za nuklearno elektrarno, lahko dosti več do
segli na drugih področjih energetike.

Pik
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Koliko stanovanj?
Občinska skupščina Novega 

Sada bo predlagala, naj bi v 
bližnji reviziji stanovanjske za
konodaje uredili zamenjave sta
novanj in položaj nosilcev sta
novanjske pravice tako, da bi 
preprečili špekulacije. Uredili 
naj bi tudi prodajo stanovanj, 
ker je od 1965. leta naprej opa
ziti zelo ugodne pogoje za kup
ce pri prodaji družbenih sta-

RTV BEOGRAD PREDLAGA

no vanj. Predvsem pa naj bi pro
učili predpise, ki govorijo o 
lastništvu stanovanj. Predlagajo, 
naj bo gospodinjstvo, ne pa 
člani, merilo za določanje šte
vila stanovanj v osebnem last
ništvu. Sedanji predpisi namreč 
omogočajo, da imajo člani ene 
družine več stanovanj in ne 
samo dva večja ali tri manjše, 
kot predvideva zakon.

TE DNI 
SO REKLI

Predsednik RO Sindikata de
lavcev industrije in rudarstva 
Slovenije STJEPAN ŠAU- 
BERT v razpravi na II. kon
ferenci ZSJ:

„Zaradi načelnih, dolgotraj
nih teoretičnih razprav je delav
ski razred dobival vtis, da družba 
ni sposobna obvladati ekscesov 
na področju delitve. To je imelo 
tudi škodljive politične posle
dice, še posebej za sindikate, ka
tere je njihovo članstvo najprej 
kritiziralo.

Rešitev za te ekscese pa ob
staja — in to v organiziranih in 
potrpežljivih prizadevanjih za 
uveljavitev samoupravnega spo
razumevanja in družbenega do
govarjanja. Ne bi vas želel utru
jati s številkami, vendar pa mo
ram navesti nekaj podatkov o 
tem, kaj vse se je v Sloveniji 
spremenilo že z začetkom samo
upravnega sporazumevanja. Če 
primerjamo vrstni red posa
meznih panog na lestvici osebnih 
dohodkov, potem vidimo, da so 
se zadeve v Sloveniji po uve
ljavitvi samoupravnih spora
zumov precej spremenile. Tako 
je elektroenergija padla s šestega 
na osmo mesto, filmska indu
strija pa z devetega na devet
najsto mesto. Ali pa obratno: 
zračni promet se je s petega 
mesta povzpel na tretje mesto, 
rudarji v premogovnikih so se z 
nezavidnega 33. mesta na tej 
lestvici povzpeli na 16. mesto, 
delavci v črni metalurgiji pa s 
47. na 36. mesto. Še nekaj po
datkov o razponih: pred pod
pisom samoupravnih spora
zumov je bil razpon med naj
višjim in najnižjim poprečjem 
tudi 1:2,70, potem pa seje začel 
zoževati in znaša sedaj 1:2,44 - 
s tem da se je najvišje poprečje 
osebnih dohodkov dvignilo na 
indeks 111,5, najnižje poprečje 
pa je raslo precej hitrejše in do
seglo indeks 123,8.

Če pogledamo, kakšen je po
ložaj nekaterih panog v Jugo
slaviji kot celoti, kakšen pa v 
Sloveniji, potem je v Jugoslaviji 
šolstvo na 23. mestu, v Sloveniji 
pa na 13. mestu. Premogovniki sav 
Jugoslaviji na 31. mestu, v Slo
veniji pa - kot že rečeno — na 
16. mestu; gozdarstvo je v Jugo; 
slaviji na 41. mestu, v Sloveni)1 
na 29. mestu, gumarska indu
strija je v Jugoslaviji na 45., v 
Sloveniji pa na 28. mestu itd.

Ni dvoma, da lahko s samo
upravnim sporazumevanjem na 
področju osebnih dohodkov 
marsikaj dosežemo, in ni dvoma, 
da morajo biti sindikati, v tem 
sporazumevanju zelo aktivni; to 
je prvenstvena in konkretna na
loga vseh sindikalnih organizacij. 
Zato se zavzemam, da naša kon
ferenca poudari, da se samo
upravno sporazumevanje in 
družbeno dogovarjanje uveljavlja 
prepočasi in da se odločno za
vzame, da se to spremeni Se
danja različna zavzetost sindi
katov za samoupravno sporazu
mevanje in dmžbeno dogovar
janje ter različna stopnja raz
vitosti sistema sporazumevanja v 
Jugoslaviji škoduje vsem — tudi 
tistim, ki so sedaj že v obdobju 
usklajevanja samoupravnih spo
razumov, kot je na primer Slo
venija, kjer že imamo tudi pred
loge za nadaljnje izboljšanje tega 
sistema in za njegovo razširitev 
na druga področja družbene re
produkcije."

/-"7L/'7u-''77

\nursi
POHIŠTVO

DRAŽJA NAROČNINA
Po predlogu . RTV Beograd, 

ki ga je že obravnaval izvršni 
svet Srbije, naj bi se s 1. ja
nuarjem prihodnjega leta radij
ska naročnina povečala od 10 
na 15 dinarjev, televizijska pa 
od 30 na 40 dinarjev mesečno. 
V prihodnje naj bi se ta po
membna dejavnost razvijala kot 
enotni radiodifuzni sistem v re
publiki, s tem, da bi bili nosilci

razvoja še naprej centri v Beo
gradu, Novem Sadu in Prištini 
Za uresničitev programa razvoja 
v obdobju od 1971 do 1976. 
leta je potrebno povečati vire 
financiranja, ker je v tem ob
dobju potrebno vložiti 30 mili
jonov dinarjev za razvoj radia in 
kakih 30 milijonov za moderni
zacijo televizije. V programu je 
prav tako predvideno, naj na

ročnina še naprej ostane osnov
ni vir sredstev za financiranje ih 
razširitev reprodukcije in 
mora biti višina naročnine v 
skladu s potrebami družbeno
ekonomskega razvoja Srbije.

IS Srbije je sicer podprl pre
loženi program razvoja radia 111 
televizije v republiki, ni pa skle; 
pal o tem, za koliko in kdaj 
bi dvignili naročnino.
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IZ NAŠE DRUŽBE

PODOBE
NAŠEGA

ČASA

— Pa je končno le prišlo 
do določenih premikov, ne?

— Ja, resje!
— Ni se ostalo le pri bese

dah, ne?
— Ne, ni se!
— Kako se bo pa začelo v 

praksi, kaj praviš?
— Davke se bo nabilo! 

Najprej na delo, nato pa še 
na vse tisto, kar kdo ima.

— Pa na družine?
— Na družine tudi. Tiste 

republike, kjer veliko žensk 
dela, bodo prizadete, a kaj 
moremo, bo že kako, nič ne 
de ...

— A cene?
— Tudi cene se bo navilo. 

Vendar na noben način ne 
na škodo našega delovnega 
človeka.

— Pa stanovanja?
— Šlo se bo na ekonom

ske najemnine. Trisobna ne 
bodo več po trideset na me
sec, ampak krepko čez.

— A če ima kdo vikend?
— Je že vse predvideno: 

davek kot za hišo in še pre
cej procentov zraven, davek 
na premoženje, letna turi

stična taksa, davek na do
hodek, če prespi še kdo ra
zen najožjih sorodnikov, ra
čun od komunale, če lastnik 
sam sežiga smeti ali hodi po 
vodo, davek ...

— O, to bo imenitno ure
jeno! Pa stanovanjski krediti 
z različnimi moratoriji,. .

— Le-te se bo revalorizi
ralo!

— In tista stanovanja, ki 
so jih za smešno ceno od
kupili direktorji in drugi 
ustrezni faktorji?

— Vse pogodbe se prav
kar daje pod drobnogled 
dmžbene kontrole.

— A veš, kaj sem slišal? ! 
Da se bo pogledalo pod 
prste tudi tistim, ki so pred 
zaporo prometa z zemljišči 
pokupili cele komplekse, ker 
so zvedeli, da se bo le po
stavilo piko na i? !

— Ja, govori se!
— To je pa res imenitno!
— Ja, imenitno je!
— A kaj misliš, kako bo z 

velikimi ribami?
— S kakšnimi velikimi 

ribami? Zdaj te pa res ne 
razumem.

— S takšnimi, ki imajo na 
vesti več "kot milijardo.

— Ali misliš, da so tudi 
takšni?

— Brez skrbi, da so! Saj 
bereš o bankah, ne?

— O kakšnih bankah?
— O novosadski, pa o 

skopski, pa o splitski . . .
— Berem, kako ne!
— No, vidiš. Pa o Jugo-

tekstilu et cetera.
- Ja, bral sem! Kaj ho

češ reči s tem? Naravnost 
povej, ne hodi po ovinkih!

— Slišal bi rad, kako se 
bo takšne primere obravna
valo. Če kaj veš o tem ...

— Mislim, da se jih bo ob
ravnavalo z vso potrebno po
zornostjo in ostrino. Vso 
stvar olajšuje tudi to, da je 
nekaj prizadetih subjek
tivnih faktorjev že tik pred 
penzijo in da kadrovski po
segi niti ne bodo potrebni.

— A tako! Potem res ne 
bodo ostali ali šli gor. Kdo 
bi si mislil! Ja, to je pa res 
imenitno!

— Ja, imenitno je!
— Videti je, da se res ne 

ostaja pri besedah, ne?

— Ne ostaja se!
— Kot se je na primer 

ostalo ob tistih agrokom
binatih. Saj poznaš tiste pri
mere, ne?

— Poznam, kako ne!
— Ampak, nikar zdaj ne 

misli, da sem jaz za sekanje 
glav. Nikakor ne! Le na po
ložaje bi ne smeli več riniti 
takšnih ljudi, to mislim.

— Res je, red mora biti! 
Zato je kar prav, da so onega 
zadnjič zašili za pet mese
cev.

— Katerega onega?
- Onega, ki je tistemu pi

jancu potegnil iz žepa denar
nico s sto juiji. Kakšni časi: 
človek že ob belem dnevu ni 
več varen na cesti.

— Prav imaš. Tudi vlo
mov je vse več. Zaklepati bo 
treba. Kupiti psa.

— Gre pa nam vseeno na 
bolje, ne?

— Kako to misliš?
— Ali nisi bral?
— Da se cigaret ne sme 

podražiti. In tekstila, moke, 
avtomobilov ... To je zelo 
sumljivo. To diši po ben
cinu.

— Ne to! Tisto o dolarjih.
— O kakšnih dolarjih?
— O tistih, ki bodo prišli 

na glavo vsakega Slovenca. 
Tri tisoč jih bo.

- Kdaj jih bo?
— Že čez pičlih petnajst 

let.
— Tega pa jaz s svojo po

kojnino že ne bom dočakal.
— Tudi jaz ne! Lepo pa

bo takrat naši mladini, ne, s 
tistimi dolarji v žepu.

— Ja, če se ne bo zadu
šila.

— Zakaj zadušila?
— Kaj ne bereš, da je v 

zraku vse več dima in saj? !
— Ja, berem. Ampak bral 

sem tudi, da bodo menda 
sprejeli zakon proti onesna
ženju .. ., kakšnem že, se 
spomniš?

— Narave?
- Ne!
— Družbe?
— Ne, kakšne družbe 

neki!
— Zraka?
— Ja, zraka, zraka, tako

je!

Prva 
nagrada 
v Koper

Prejeli smo 1853 rešitev na
gradne križanke PIVOVARNA 
UNION, ki je bila objavljena v 
10. številki Delavske enotnosti 
dne 11. marca 1972. Med pra
vilnimi rešitvami smo izžrebali 
nagrade, ki jih prejmejo nasled
nji:

Prva nagrada — 3 kartone 
piva: Lino GORELA, Kidričeva 
12, 66000 Koper, 2. nagrada — 
2 kartona piva: Majda TRI
LAR, Cankarjeva 15, 64220 
Radovljica, 3. nagrada — 1 kar
ton piva: Maks KRISTAN,
Snežniška 31, 66257 Pivka, 4. 
do 10. nagrada — knjižne na
grade: Stanko ČESNIK, Tom
šičeva 5, 66250 Ilirska Bistrica. 
Draga KOŠAN, ‘68333 Semič 
23, Bela ,krajina, Marjan MA- 
JES, 64245 Kropa št. 104, 
Lojzka MIKLAVC, Bistrica 18, 
p. Limbuš, Danijel KISOVAR, 
Šlandrov trg 39 a. 63310 Žalec, 
Milka KUKOVIČ, 62343 Fala 
36 in Nevenka DERČA, Ločica 
22/a, 63313 Polzela.

Prvim trem nagrajencem 
bomo poslali potrdilo, da so bili 
izžrebani, s katerim lahko dvig
nejo nagrade v Pivovarni Union 
v komerciolnem sektorju. Osta
le nagrade pa bomo nagrajen
cem posl ah po pošti.

PRAVILNA REŠITEV:

VODORAVNO: Pivovarna
Union, ekspresionisti, dretar, 
kristal, Abano, Otta, Itaka, AA, 
past, ja, TT, Mani, lak, antipod, 
Irska, Olav, urar, SS, Arosa, vi
kariat, KB, Nielsen, Rim, ogljik, 
lasi, Caen, TP, liano, vstop, 
DP, Stobi, lan, slatina, Skopje, 
rn, VJ, tisk, GR, Sapporo, 
Laos, atom, AK, Proarte, Elza, 
akti, on, Ajd, Ast, omet, vreme
noslovec, Ri, stramin, tovari
šica, Ravenčan, Rato, OG, 
nota, enoglasnost, KNOJ.

VINKO BLATNIK

Tržni vsakdan
Kaj, ko denar tako hitro izpuhti!

Prijetno pomladansko sonce počasi oživlja tudi 
ljubljanski trg. Gospodinje vstajajo bolj zgodaj kot 
navadno, branjevke pa še prej. Vsem se mudi na 
trg.

.Kupiti moram motovilec, upam, da bodo te 
presnete ženske danes kaj cenejše. Čakaj, čakaj, da 
pogledam! Točno, čebule in peteršiljčka nimam 
več. Najbolje, da si kar zapišem. Pa Marto danes 
moram dobiti. Me prav zanima, kaj bo rekla na 
podražitev mesa. Vedno je govorila . .

.Krasno se bo danes prodajalo. Regrata še ni ve
liko, čisto lahko bomo držale ceno. Vidiš, ja, ni
sem tako neumna, kot pravi moj Francelj. Včeraj 
je ta stari kar godel, ko sem ves dan nabirala in 
čistila regrat.1

.Štiri, pet ... za vlak je že zdavnaj. In za kavo 
tudi. . . šest, sedem . . . celih, jurjev, pa še drobiž. 
In ura je komaj enajst.1

,Ti presneta ženska, tako je „nobel“ in polno

denarnico „ta rdečih11 ima, pa ..gliha11 za petdeset 
par. Naj gre drugič kar sama na njivo.1

„Solatka za vas, gospa! Danes zjutraj sem jo na
brala. Jajčka? Čisto sveža so.11 „Koliko zeljčka 
boste danes vzeli? Je še iz iste kadi kot zadnjič.11

,,Si brala, Marta, a? Meso! Ti nisem že prejšnji 
teden rekla, da nekaj bo? Pa imamo! Bomo pa več 
krompirja jedli.11

„Prav si imela. Pa saj so rekli, da samo pet pro
centov, pa je več kot petnajst. Sicer pa, si že sli
šala, daje hči naše sosede .. .“

Na ljubljanskem in najbrž tudi na vseh drugih 
trgih postaja iz dneva v dan bolj živahno. Neza
poslenim gospodinjam je to dopoldanski izlet, 
klepet s prijateljico, prihranjen kak dinar, pred
vsem pa, da se navada ne opusti. Tržnim inšpek
torjem je tu služba, prodajalcem pa bolj ali manj 
prigaran dinar.

r OTO IN TEKST: A. AGN1Č
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NA POL POTI?
Vrsta analiz o notranjih odnosih v delovnih skupnostih priča, da 

obstaja v našem gospodarstvu neskladje med razvitostjo proizvajalnih 
sredstev in tehnolgije, razvitostjo upravljanja delovnih procesov in 
organizacijo dela ter razvitostjo samoupravnih odnosov. Sedanja pro
izvajalna sredstva in tehnologija v večini delovnih organizacij že zdav
naj presegata prevladujoči tip organizacije in odnosov ljudi pri delu. 
Po drugi strani pa vse ostrejše zahteve po razvitejših samoupravnih 
odnosih in neposrednem odločanju o celotnem dohodku, ki ga 
ustvarjajo v delovnih enotah in obratih, ne dopuščajo več niti polo
vičnega krpanja niti odlašanja pri spreminjanju upravljanja delovnih 
procesov in organizacije dela.

Dosedanje izkušnje kažejo, da so prizadevanja pri razvijanju samo
upravljanja uspešna samo v primeru, če rešitve v celoti upoštevajo 
značilnosti našega družbenoekonomskega sistema in samoupravne 
odnose. Rezultati namreč niso ugodni in trajni v tistih delovnih orga
nizacijah, kjer so uvajali rešitve in metode, ki so zadrževale odločanja 
o poslovni politiki na najvišji ravni delovne organizacije ne glede na 
samoupravne organe delovnih enot, omejevale področja delovanja in 
odločanja delovnim enotam, osredotočale odločanje na nekaj orga
nov z maloštevilnimi člani, ločevale strokovne delavce od samouprav
nih organov in od drugih delavcev, ožile prostor samostojnosti in 
ustvarjalnosti pri delu, vzdrževale odnose podrejenosti in nadreje
nosti, uvajale nagrajevanje po delu na podlagi formalnih meril ali 
meril, lastnih drugim družbenoekonomskim sistemom, zanemarjale 
odgovornost, obveščanje in nadzor ter usposabljanje delavcev itd.

Večina delavcem opravlja v takšnih delovnih organizacijah na 
svojih delovnih mestih le izvršilne delovne postopke. Vse prepočasi 
pa se uveljavljajo delovni postopki, ki imajo značaj upravljanja delov
nih procesov, n. pr. takšni, da delavci lahko sami nadzorujejo lastno 
delo in njegove rezultate. Tudi rezultate in kakovost dela vodilnih in 

„ strokovnih delavcev ugotavljajo pogosteje kolektivno-izvršilni organi 
kot pa delavski sveti. Strokovne službe in administrativni delavci so 
bolj pogosto odgovorni samo pred višjimi kolektivno-izvršilnimi 
organi kakor pred delavskim svetom. S tem se omogoča odločanje o 
rezultatih dela v ožjem krogu strokovnih in vodilnih delavcev, kar 
lahko samo škodi kakovosti dela in znižuje odgovornost za oprav
ljeno strokovno delo.

Kako izkoreninjati takšno prakso?
Samo tako, da preide razporejanje dohodka organizacij združenega 

dela na sredstva za zadovoljitev osebnih in skupnih potreb delavcev in 
za širjenje materialne' osnove dela, kot tudi delitev sredstev za osebne 
dohodke in uporaba sredstev družbene reprodukcije, v pristojnost 
samoupravnega odločanja delavcev (21. in 22. ustavni amandma). 
Osnove in .merila, ki jih pri tem uporabljajo, morajo biti v skladu z 
ustavnimi načeli oziroma z osnovami in merili, ki so določeni s samo
upravnimi sporazumi in družbenimi dogovori, v katerih se ta načela 
konkretizirajo za posamezna področja družbene reprodukcije in za 
posamezne dejavnosti ali okolja.

V zvezi s tem je konferenca ZKJ naložila komunistom, ki delajo v 
sindikatih, nalogo, da se morajo vztrajno zavzemati za to, da bi v 
dogovorih in sporazumih kar najpopolneje uresničili načela in dolo
čila ustavnih dopolnil. A še zlasti se morajo zavzemati za to, da bo 
delo oziroma prispevek, ki ga delavec da s svojim osebnim delom, 
edina podlaga za pridobivanje osebnih dohodkov in da mora ena
kemu delu, v kateremkoli delu združenega dela ustrezati tudi enak 
osebni dohodek. V. B.

V BOJU ZA VEČJI VPLIV DELAVCEV NA ODLOČANJE

Vpliv močno odvisen 
od obveščenosti 1

Deset članov komisije republiškega sveta ZSS za obveščanje v 
delovnih organizacijah je pred tednom dni na svoji prvi seji razprav
ljalo o zasnovi gradiva, ki poskuša urediti komuniciranje v sindika
tih in obveščanje javnosti o delovanju sindikatov Slovenije. Naj
večji del seje so člani posvetih razpravi o predlogu delovnega 
načrta komisije za obveščanje v delovnih organizacijah.

da bi si lahko organizatorji obve-O KONCEPTU 
JAVNE RAZPRAVE

Delovni skupini, ki jo je predsed
stvo republiškega sveta Zveze sindi
katov Slovenije zadolžilo, da pred
loži predlog o organizaciji komunici
ranja v sindikatih in obveščanja jav
nosti o delovanju sindikatov Slove
nije, je informativna služba RS ZSS 
'posredovala osnutek takega pred
loga. Člani komisije za obveščanje v 
delovnih organizacijah so predlagali 
v osnutku nekatere dopolnitve ter o 
svojih predlogih delovno skupino 
tudi že obvestili.

Medtem ko poročamo o prvi seji 
komisije RS ZSS za obveščanje v de
lovnih organizacijah, se je tudi že se
stala delovna skupina za pripravo že 
omenjenega predloga, žal pa o nje
nih ocenah osnutka komuniciranja v 
sindikatih in obveščanja javnosti o 
delovanju sindikatov zaradi zaključ
ka redakcije še ni mogoče poročati. 
Zato bomo o tem podrobneje spre
govorili v eni izmed naslednjih izdaj 
tednika Delavska enotnost!

POMAGATI IN SPODBUJATI
Predloženi predlog delovnega na

črta komisije RS ZSS za obveščanje 
v delovnih organizacijah so udele
ženci v razpravi dopolnili in nekoli
ko tudi razširili.

Komisija si bo prizadevala spod
buditi občinske sindikalne organiza
cije in njihova vodstva, naj ustano
vijo komisije za obveščanje v delov
nih organizacijah. V prvi fazi takih 
prizadevanj naj bi ustanovili komi
sije mestni svet Zveze sindikatov 
Ljubljana in ObSS Ajdovščina, 
Črnomelj, Domžale, Jesenice, Kam
nik, Krško, Murska Sobota, Postoj
na, Radovljica, Škofja Loka in Tr
bovlje. Razen tega bo komisija spod
bujala visokošolski študij kadrov, ki 
delajo na področju organizacije in 
izvedbe obveščanja v delovnih orga
nizacijah. Delavski univerzi „Tomo 
Brejc*' v Kranju pa bo predlagala, 
kakšne funkcionalne seminarje naj 
pripravi za letošnjo pomlad in jesen,

ščanja in uredniki glasil delovnih or
ganizacij pridobili dodatno znanje 
za delo na tem področju.

Za organizatorje obveščanja v de
lovnih organizacijah in za urednike 
glasil delovnih organizacij ter inter
nih biltenov bo informativna služba 
RS ZSS začela izdajati poseben in
formativen bilten, tako imenovane 
zelene INTERNE INFORMACIJE, 
ki bodo za objavo v delovnih organi
zacijah posebej prirejene, opremlje
ne pa z vprašanji, na osnovi katerih 
naj bi organizatorji obveščanja in 
uredniki uporabljene informacije 
razširjali s podatki, ugotovitvami in 
zanimivostmi iz svojih delovnih or
ganizacij. Bilten bo pričel izhajati v 
drugi polovici aprila.

Informativna služba RS ZSS bo 
zbrala vse temeljne podatke o glasi
lih in internih biltenih delovnih or
ganizacij na Slovenskem, komisija 
pa bo pripravila vse potrebno za za
četek in izvedbo raziskave o učinko
vitosti te vrste tiska delovnih organi
zacij.

Pred dvema letoma natisnjeni zve
zek A v zbirki SAMOUPRAVNA 
ZAKONODAJA V DELOVNIH OR- 
GANIZACUAH, ki jo izdaja infor
mativna služba RS ZSS in v kateri je 
komisija RS ZSS za samoupravljanje 
predstavila predloge o opredelitvi 
obveščanja in poslovne tajnosti v in-

fe.~„ j

temih aktih delovne organizacije, je 
po sklepu komisije treba dopolniti 
in ponatisniti.

Pred kongresom sindikatov Slove
nije namerava komisija pripraviti v 
sodelovanju z drugimi zainteresirani
mi organizacijami, združenji in usta
novami posvetovanje, na katerem bi 
z vidikov obveščanja zaposlenih in 
njihove obveščenosti opozorili, za
kaj imajo delavci premajhen oziro
ma nezadosten vpliv na najpomemb
nejše odločitve v procesu samo
upravljanja. Do ugotovitev naj bi 
namreč zavzel svoje stališče tudi 
predvideni kongres.

KAKO PROGRAM 
URESNIČITI?

Člani komisije RS ZSS za obve
ščanje v delovnih organizacijah so 
med razpravo poudarili, da bo mo
goče sprejeti program uresničiti le,- 
če ga bodo sprejele kot sestavni del 
svojih akcijskih programov osnovne 
organizacije sindikata, njihove more
bitne komisije za obveščanje in če 
jim bodo v posameznih akcijah za 
urejevanje problemov na področju 
obveščanja pomagale komisije za 
obveščanje občinskih svetov Zveze 
sindikatov oziroma občinski sveti 
sami Komisija RS ZSS za obvešča
nje v delovnih organizacijah bo lah
ko posamezne akcije le spodbujala, 
usmerjala in vodila ter prek informa
tivne službe RS ZSS in tednika De
lavska enotnost s sprotno dobro ob
veščenostjo sindikalnih delavcev od
govarjala na vprašanja O ČEM, 
KDO, ZAKAJ in KAKO organizirati 
obveščanje zaposlenih!

DUŠAN REBOLJ

Zapostav
ljeni

počitniški 
domovi

Na Bledu je 13 počitni
ških domov, v katerih je sku
paj 450 ležišč, to pa je dese
tina vseh prenočitvenih 
zmogljivosti tega kraja. Blej
ski turistični delavci ugotav
ljajo, da kolektivi, ki te do
move upravljajo, zanje na 
splošno premalo skrbijo. Nji
hova ureditev ne ustreza več 
sodobnim zahtevam, zaradi 
slabega vzdrževanja jih več 
vidno propada, izkorišče
nost njihovih zmogljivosti pa 
je tudi zelo nizka, saj so ve
lik del leta zaprti. Tako ti 

g domovi niso prav nič v prid 
I prizadevanjem za splošen na- 
5 daljnji napredek turistične 
l dejavnosti v tem kraju.
5 Turistično društvo je zato 
I pozvalo vse lastnike počitni-

■ ških domov, naj zanje bolje 
| poskrbijo in naj ga tudi se-

■ znanijo, kakšne namene ima- 
Jj jo s svojimi objekti. Društvo 
I še posebno vztraja pri tem, 
j da bi nujno morali takoj iz- 
l boljšati pogoje za nastanitev 
| in prehrano v tistih domo- 
I vih, ki sprejemajo tudi zuna- 
5 nje goste. Ti bi se morali po-
■ drejati povsem enakim pred- 
l pisom, kot hoteli. <, ^

■■■■■■■■■■■■■■■■■■■e

DOGOVORJENO 
PA NE PORAVNANO

Trboveljsko Termoelektrarna, ki najbolj zastruplja ozračje in povzroča ško
do okoliškim kmetovalcem, kljub dogovoru ne poravna škode

Trboveljska termoelektrarna 
mora v skladu s sprejetim dogo
vorom kot največji povzročitelj 
onesnaženja ozračja v okoliških 
vaseh hrastniške in trboveljske 
občine izplačevati prizadetim 
občanom odškodnino za uni
čene pridelke in letino. To vsa
ko leto ugotavlja posebna med
občinska komisija, v kateri so 
agronomi in drugi izvedenci. Za 
leto 1971 znaša ta škoda nekaj 
nad 420.000 din, vendar od
pade dobršen del tudi na Ce
mentarno in Steklarno ter to
varno kemičnih izdelkov, ki 
prav tako onečejajo ozračje, 
vendar je njihov delež pri tem 
minimalen, saj je ugotovljeno 
na osnovi uradnih meritev, da 
90% ozračja onečeja Termo
elektrarna. Sprejeti dogovor 
med drugim tudi predvideva, da 
morajo ta podjetja poravnati 
škodo prizadetim občanom naj
kasneje do konca januarja za 
preteklo leto.

Z izplačilom odškodnine pa 
je vselej velik križ. Prizadeti 
prebivalci jo morajo vsako leto 
dobesedno „iztrgati“, predvsem 
od trboveljske termoelektrarne. 
Čeprav je pred vrati april, va
ščani od tega trboveljskega pod
jetja še niso prejeli denaija za 
odškodnino za leto 1971. Ter
moelektrarna navaja kot razlog 
blokiran bančni račun, zavoljo 
katerega ne more poravnati teh 
obveznosti. Prizadeti občani pa 
pravijo, da kolektiv te delovne 
organizacije še noben mesec ni

ostal brez osebnih dohodkov, in 
če najdejo denar za osebna iz
plačila, bi ga morali najti tudi 
za poravnanje teh obveznosti.

Ni treba posebej poudaijati, 
da pomeni ta odškodnina za 
številne okoliške kmete po
glavitni vir preživljanja, ker jim 
žveplov dioksid vsako jesen 
uničuje pridelke. Značilen je 
primer kmeta, ki je nekdaj redil 
deset in več glav živine, zdaj pa 
ne pridobi toliko krme, da bi 
imel v hlevu tri govedi. Ali pa 
primer uničenih sadovnjakov, 
ki lani niso dali nobenega sa
deža, čeprav so kmetje vložili v 
njihovo rast veliko sredstev.

Po vsem tem ne preseneča 
sklep, ki so ga sprejeli na zad
njem medobčinskem posveto
vanju v Hrastniku, ko so raz
pravljali o ukrepih proti za
strupljanju ozračja v revirjih,

naj prizadeti kmetje in drugi va
ščani sami pridejo v termoelek
trarno, da bi se poskusili dogo
voriti za izplačilo odškodnine. 
Komentar na to ni potreben ...

Vse drugače kot lastniki počitniških domov se na Bledu trudijo gostinci. Ne samo zavoljo predpisov, 
ki so strogi in jih morajo izpolnjevati, temveč tudi zavoljo tega, da bi privabili čimveč gostov in da bi 
se ti čimbolje počutili. Kolektiv hotela Toplice je nedavno tega dobil tri depandanse, zato so nujno 
potrebovali večjo kuhinjo in restavracijske prostore. Niso dolgo odlašali, začeli so gradnjo. Delavci 
GIF Gradis — enote z Jesenic so začeli že malo pred zimo z graditvijo te stavbe, ki jo vidimo na sliki. V 
njej bodo restavracija, kuhinja, bistro in kavama. Predvidevajo, da bodo prve goste v novo zgradbo 
sprejeli že ob koncu junija. — Foto: B. B.

LE NEKAJ VEČ KOT POLOVICA DELOVNIH IN DRUGIH ORGANIZACIJ JE V PETIH OBČINAH MARIBORSKEGA OBMOČJA POD
PISALO POGODBE ZA SREDSTVA ZA NADALJNJO GRADNJO MARIBORSKE BOLNIŠNICE • POMAGALA BI KREDITNA BANKA 
MARIBOR S PREMOSTITVENIM KREDITOM____________________________________________________________________________„

KLJUB VSEMU: GRADNJA
Kljub temu da zbiranje sred

stev za izgradnjo mariborske 
bolnišnice ne poteka tako, kot 
so predvidevali, bodo verjetno 
15. junija letos znova pričeli z 
nadaljnjo gradnjo. Z doslej 
zbranimi prispevki za novo bol

• ŽALEC

VRTEC IN 6LASBENA ŠOLA
Ob dnevu žena so v Žalcu ob prisotnosti predstavnikov 

občinske skupščine, družbenopolitičnih organizacij, delov
nih kolektivov in občanov izročili namenu dva objekta za 
vzgojo mladih. Odprli so novo zgradbo vzgojnovarstvene 
ustanove in glasbene šole. Oba objekta je zgradilo gradbeno 
podjetje Gradnja iz Žalca. Veljala pa sta okrog 250 mili
jonov. Sta izredno funkcionalna in moderno urejena. Po
sebna pridobitev pa je glasbena šola, ki je nedvomno med 
najlepšimi tovrstnimi objekti v Sloveniji.

M. B.

nišnico že gradijo novo kot
larno ter urejajo kanalizacijo, 
cestišče in parkirne prostore. 
Naštete objekte bodo uredili do 
15. junija, nato pa nameravajo 
nadaljevati dela na najpomemb
nejšem objektu — hospitalni 
stolpnici, ki bo imela v 15 nad
stropjih 450 ležišč. Pri tem pa 
bo treba zgraditi še podzemna 
hodnika od ginekološkega do 
infekcijskega oddelka in od gi
nekološkega oddelka do kirur
gije. Razen tega bodo letos za
čeli z izgradnjo nove transfor
matorske postaje.

Akcija zbiranja sredstev za 
nadaljevanje izgradnje bol
nišnice je bila sicer obsežna, 
vendar je v 5 občinah mari
borskega območja podpisalo 
ustrezne pogodbe le približno 
53 odstotkov vseh, katerim so 
te pogodbe poslali. To pomeni,

da je bil finančni načrt zbiranja 
sredstev doslej izpolnjen 73-od- 
stotno. Pri tem je na prvem 
mestu mariborska občina, za 
njo pa so Slovenska Bistrica, 
Lenart, Ormož in Ptuj.

Lani so delovne organizacije 
prispevale za izgradnjo bolnišni
ce 7,292.704 din, računajo pa, 
da bodo v petih letih zbrali 
56,111.800 din. To pa je pre
malo, saj je znano, da znaša ce
lotna investicija okrog 160 mili
jonov dinarjev. Zato so razdelili 
gradnjo v dve fazi. Prva obsega 
že omenjene objekte, ki jih 
bodo začeli letos graditi s po
močjo premostitvenega posojila 
Kreditne banke Maribor. To po
sojilo naj bi znašalo okrog 59 
milijonov dinarjev, odplačali pa 
ga bodo s sredstvi, ki bodo pri
tekala redno vsako leto s pri
spevki delovnih in drugih orga
nizacij.

V Mariboru računajo, da bo 
precejšen del objektov zgrajen 
prihodnje leto, bolnišnica sama 
pa bo s svojimi sredstvi zgradila 
še prizidek ob patološkem od
delku za radioizotope in dia
lizo. Ustrezen laboratorij so že 
kupili v Chicagu. Prihodnje leto 
bo delovna skupnost bolnišnica 
z lastnimi sredstvi zgradila še 
podzemni hodnik od upravne 
zgradbe do nove stolpnice tet 
kisikami in lekarno.

Da bi zbrali čimveč sredstev 
za nadaljnjo izgradnjo mari
borske bolnišnice, je odbor za 
gradnjo sklenil še enkrat p0* 
zvati vse delovne organizacije, 
družbenopolitične skupnosti ib 
druge, ki niso podpisali pogodb 
o sofinanciranju, naj to čimpreJ 
store. Člani odbora pa bodo 
tudi osebno obiskali vse te orga
nizacije. _

D.P-
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PODJETJE

»Haloški biser 
Grad Bori« _____ -

n s HOTELOM PETOVIA,
gradom borlom

J \ v obeh je skupaj 160 postelj,
haloško kletjo,

< - avtomatskim 
u kegljiščem 
u IN novim gostiščem 
j; "Haložan«,
■ ENEM najlepsih 
:; v ptuju,
u SE PRIPOROČA 
j ZA OBISK

Na našem posnetku vidimo notranjost sodobno urejenega go
stišča »Haložan«, ki je z avtomatskim kegljiščem za ptujski 
turizem velikega pomena

O KULTURNI AKCIJI
IN

KULTURNI GLUHOTI

REPUBLIŠKA KONFERENCA SZDL SLOVENIJE 0 KULTURNIH SKUPNOSTIH

Francozi 
In ml...

UNESCO je proglasil leto 1972 za ,,mednarodno leto 
knjige". Njegovo resolucijo o tem in njegov obsežen akcijski 
program je dobil podpis tudi v imenu vlade SFRJ. Tudi v 
Jugoslaviji naj bi v tem letu spodbudili vrsto akcij v korist 
širjenja knjige.

In storili smo. Tako je ista vlada SFRJ predlagala zakon o 
obveznem 30 % pologu, ki ga mora dati delovna organizacija 
pri vsakršnem nakupu. Torej tudi ob nakupu knjige za javne 
ali šolske knjižnice.

Prva akcija slovenskih poslancev v zvezni skupščini, da bi 
ta nesmisel odpravili za nabavo npr. učil,-šolske opreme, 
knjige, je propadla, ker se je naenkrat javilo preveč intere
sentov (turizem in gostinstvo). Zdaj je v teku „drugi naval", 
druga akcija odbora za izobraževanje zvezne skupščine, ki 
želi odpraviti ta nesmisel.

Medtem pa je prvo četrtletje leta 1972 že mimo in v 
našem tisku lahko z navdušenjem beremo vesti o tem, kako 
pariško županstvo daruje vsakemu poročnemu paru v med
narodnem letu knjige" lepo knjižno zbirko. A to so Fran
cozi, mi pa smo mi!

Pred dnevi je nekdo na seji Republiške konference SZDL 
Slovenije, ki je bila posvečena kulturi, pikro pripomnil:
Tako je, kadar cene naraščajo, pride na dnevni red kultura in 
tako se dvigne tudi njena cena!

S. G.

„. . . V-prazno je govoriti o vplivu delavskega razreda, če ta de
lavski razred ni ustrezno organiziran, če ni informiran, če nima 
dovolj kvalificiranih osnov, da bi se sam odločal in uveljavljal svoj 
vpliv. In če samostojno ne razpolaga s sredstvi, ki jih je ustvaril. 
Vprašanje je torej, kaj bi bilo zato potrebno storiti, kaj spremeniti 
ali izpopolniti; kako odpreti zvezo med kulturno skupnostjo in 
proizvajalcem. Kajti najbrž je res, daje v sedanjih razmerah delavec 
vse preveč zaprt samo v svojo delovno organizacijo in v stano
vanje ..vojno politiko". Iztrgala sem to 

fo je prav gotovo ena izmed misel iz celote in ji pripisala ve- 
pomembnih misli iz -uvodnega

možnosti tudi za večji vpliv de
lavcev na kulturno politiko. 
Tudi po presoji Socialistične 
zveze je to vprašanje tisto, ki 
terja konkretno kulturno akcijo 
družbenopolitičnih organizacij. 
Če namreč delavec v orga
nizaciji zdmženega dela ali v

nizacij, ki gaje pred dnevi orga
niziral republiški svet ZSS in o 
katerem smo tudi mi poročali, 
sodi v okvir te kulturne akcije. 
Dogovor o kulturni akciji je to
rej spodbudil že marsikoga in 
kaže na voljo družbenih sil, da 
tudi na tem področju člove

■ o/#//###########/##################/«# ■

referata MARJANA JAVOR
NIKA, člana predsedstva repu
bliške konference SZDL Slo
venije, na seji konference, ki je 
pred dnevi obravnavala „Kul- 
tume skupnosti in njihovo raz

lik pomen zato, ker si ista vpra
šanja zastavljajo tudi slovenski 
sindikati, še posebej ta čas, ko 
razmišljamo v družbi o tem, da 
bi tudi v kulturnih skupnostih 
uveljavili delegatski sistem in 
tako ustvarili demokratične

DELOVNE ORGANIZACIJE - SOUSTANOVITELJICE VELENJSKE KNJIŽNICE

Pomembno poslanstvo
V mednarodnem letu knjige želi velenjska knjižnica razširiti soustanoviteljstvo tudi na delovne or
ganizacije šaleške doline - in to predvsem zato, da se bo knjižnica lahko razvijala kot izobraževalna

institucija v najširšem pomenu

V Velenju so pred petimi 
meseci odprli novo knjižnico, ki 
so jo zgradili s krajevnim samo
prispevkom občanov ter z zdru
ženimi sredstvi delovnih organi-

Spodbuda
za

izumitelje
V tekstilni industriji 

Tekstilindus v Kranju že 
nekaj let ugotavljajo, da 
med člani kolektiva ni 
dovolj zanimanja za iz
umiteljsko in novatorsko 
dejavnost. Delavski svet 
podjetja je zato sprejel 
nov pravilnik, ki v pri
merjavi s starim zago
tavlja avtorjem izumov, 
tehničnih izboljšav in 
raznih koristnih pred
logov kar petkrat višje 
nagrade. Pravilnik je se
stavljen tako, da avtorji 
tudi sami lahko ugotav
ljajo, kakšna odškodnina 
jim pripada za gospodar
sko korist, ki jo je pod
jetje pridobilo po njihovi 
zaslugi. M.

zacij. Novi prostori so omogo
čili občutno povečanje števila 
obiskov, kar dokazuje, daje bil 
denar resnično dobro naložen.

Velenjska knjižnica je imela 
lani blizu 15.000 obiskov, iz
posodila pa je več kot 31.000 
knjig. Med obiskovalci so pre
vladovali mladi bralci, razve
seljivo pa je, da se je v zadnjih 
mesecih povečalo tudi število 
starejših obiskovalcev. Od okto
bra lanskega leta pa do danes se 
je povečalo število rednih 

. obiskovalcev knjižnice za več 
kot 600.

Police so lani bogato založili 
z novimi knjigami, posebej še s 
takimi za mlade obiskovalce. 
Kupili so več kot 2.700 novih 
knjig, kar je toliko, kot so jih 
kupili prej v desetih letih. Za

hvala za to, da je dobila ve
lenjska knjižnica v letu 1971 to
liko novih knjig, gre predvsem 
Tovarni gospodinjske opreme 
Gorenje Velenje, kulturni skup
nosti Slovenije ter občinskemu 
sindikalnemu svetu Velenje. 
215 knjig pa so dobili v dar.

Rekordni obisk je imela ve
lenjska knjižnica februarja 
letos, ko jo je obiskalo 2.200 
mladih in 500 starejših bralcev, 
ki so si izposodili blizu 5.500 
knjig. Čeprav ima velenjska 
knjižnica, skupaj z oddelkom v 
Šoštanju, zdaj že blizu 15.000 
knjig, si vodstvo prizadeva, da 
bi zbrali zraven občinske skup
ščine Velenje še več drugih so
ustanoviteljev, predvsem de
lovne organizacije. Za uresni
čitev srednjeročnega programa

razvoja velenjske knjižnice bi 
rabili do leta 1983 samo za na
kup novih knjig letno po naj
manj 300.000 dinarjev. Ve
lenjska kulturna skupnost sama 
tega bremena po vsej verjetnosti 
ne bo zmogla, zato računajo, da 
bodo delovne organizacije kot 
soustanoviteljice knjižnice zdru
žile potreben denar za nakup 
novih knjig. Delovne orga
nizacije pa bi s prevzemom so
ustanoviteljstva trajno sode
lovale pri nakupu novih knjig. 
Nasploh pa mislijo razširiti so
delovanje velenjske knjižnice z 
delovnimi organizacijami, po
sebej tudi zavoljo tega, ker že
lijo, da bi se knjižnica čimprej 
začela razvijati tudi kot iz
obraževalna institucija v naj
širšem pomenu. (Vš)

Trgovina prispeva 
za dozidavo šole

V Celju že več let opažajo, 
da so zmogljivosti šolskega cen
tra za blagovni promet premajh
ne. Že več let ne morejo spre
jeti v uk vseh, ki bi se želeli 
usposobiti za trgovske delavce.

To. pa postaja za razvoj celjske 
trgovine ozko grlo. Iz leta v leto 
se trgovina na celjskem območ
ju širi, za kar pa potrebuje vrsto 
ustrezno usposobljenih delav
cev. Teh pa jim šolski center za

blagovni promet, žal, kljub do
bri volji ne more usposobiti.

Prav zavoljo tega so se sestali 
predstavniki šolskega centra za 
blagovni promet in predstavniki 
celjske trgovine. Na sestanku so 
večkrat poudarili pripravljenost 
trgovine, da pomaga šolskemu 
centru. To pa še predvsem zato, 
ker so celjska trgovska pod
jetja za prihodnje leto prijavila 
448 učencev, šola pa jih bo lah
ko sprejela le polovico.

Ta stiska v šoli pa je rodila 
misel o prizidku k šoli. Po na
črtu in cenah, ki veljajo v grad
beništvu,- bi prizidek veljal 
okrog osem milijonov dinarjev. 
Del teh sredstev bi prispevala 
trgovina, tako da bi za vsakega 
vpisanega učenca v prihodnjem 
šolskem letu plačala 15.000 di
narjev. Del sredstev bi prispeva
le občinske skupščine v celjski 
regiji ter republiška izobraževal
na skupnost. V prihodnjih ted
nih bodo trgovska podjetja že 
podpisala ustrezen dogovor o fi
nanciranju gradnje prizidka. Po
buda šolskega centra za blagov
ni promet in trgovine je vredna 
pohvale. Kaže pa tudi na to, da 
lahko delovne organizacije in 
šole najdejo skupni jezik, če gre 
za njihove intrese ^ BRECL

Micikin vrtec

krajevni skupnosti ne bo kul
turno osveščen, če ne’ bo infor
miran, če ne bo v svoji delovni 
organizaciji ali v krajevni skup
nosti izoblikoval vsaj okvirno 
razvojno smer svojih potreb in 
teženj — potem tudi v delu kul
turnih skupnosti ne bo mogel 
biti aktiven, ne bo mogel pre
vzemati odgovornosti iz dele
gatskega odnosa, potem konč
no organi samoupravljanja ne 
bodo imeli pravih osnov za svo
je odločitve ne v delovni orga
nizaciji ne v okviru občin.

Ustvarjati je torej treba po
goje, da bodo delovni ljudje lah
ko dobro opravljali to svojo 
vlogo, treba jim je biti v pomoč 
pri oblikovanju njihovih kul
turnih ciljev. Iz tega spoznanja 
pa je zrastla lani tudi zamisel o 
dogovoru o kulturni akciji, ki 
stajo sprožila prav Socialistična 
zveza in Zveza sindikatov Slo
venije. Vendar so na seji re
publiške konference SZDL ugo
tovili, da se ta kulturna akcija 
razvija počasi, prepočasi. Do 
konca lanskega leta je sicer 23 
temeljnih kulturnih skupnosti 
razpravljalo o tem dogovoru in 
so dogovor sprejeli tudi kot svoj 
program, hkrati pa so to storile 
organizacije Zveze kultumopro- 
svetnih organizacij in še neka
tere druge. V dogovoru je po
dan minimalni vsebinski okvir 
za tista področja kulturnega de
lovanja, ki naj bi dobila pred
nost v snovanju kulturne po
litike. Tudi posvet s pred
stavniki 60 delovnih orga

kovega ustvarjanja in delovanja 
spreminjajo stvari.

V spletu razmišljanj, kako za
gotoviti večji vpliv delavcev na 
kulturno politiko, je zelo opo
zorilno izzvenelb tudi raz
mišljanje BENA ZUPANČIČA, 
predsednika mestne konference 
SZDL v Ljubljani. Ugotovil je 
namreč, da se v naši sredini pri
družujejo pojavom socialne glu
hote tudi pojavi kulturne glu
hote. Gre za to, da bi se neka
teri radi razbremenili ne le te
meljnih socialnih dolžnosti, 
marveč tudi temeljnih kul
turnih dolžnosti. Izvor kon
fliktov na kulturnem področju 
je po njegovem pogosto prav v 
tem, da se lahko uresničujejo 
visoko razvite kulturne potrebe, 
delavcem, ki tudi prispevajo de
nar za kulturo, pa v zameno po
nujamo največkrat le pridige. 
Kulturne skupnosti zato ne bi 
smele postati nova oblika odtu
jevanja denarja za kulturo in 
vpliva na kulturno politiko niti 
dušebrižniški skrbniki za kul
turo delavcev, pač pa res inte
resna skupnost delovnih ljudi, 
ki bi v svoje kulturne programe 
vključevala vse elemente so
cialne in kulturne politike.

In zdi se, daje to opozorilo o 
kulturni gluhoti zelo tehtno. 
Saj smo nemara prav na pod
ročju temeljnih kulturnih dolž
nosti storili doslej v resnici naj
manj; to pa je 'tisto, kar je 
nekdo na konferenci posrečeno 
poimenoval — „kulturno opis
menjevanje". S. G.
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URESNIČEVANJE AKCIJSKEGA PROGRAMA V TRBOVEUSKI 
MEHANIKI

Prve izkušnje
Od lanskega oktobra, ko so sprejeli akcijski pro
gram, pa do danes, so si pridobili nekaj izkušenj 
® Vedo, da bodo morali posvetiti več skrbi giba

nju na podlagi stroškov

Porast materialnih izdatkov 
pripisujejo v Mehaniki med dru
gim tudi izdelovanju nekaterih 
novih vrst blaga, deloma pa tudi 
prehodu na novo, bolj sodobno 
ureditev dela. Lani so prigospo
darili kakih 3 milijone 400.000 
din ostanka dohodka, v prvih 
dveh letošnjih mesecih pa je 
ostanek dohodka nekoliko 
manjši, kot so ga predvidevali. 
Sicer pa bodo kmalu lahko ugo
tovili, katerim problemom v 
vsakdanji proizvodnji morajo 
posvetiti večjo pozornost. Za 
letos načrtujejo 31 milijonov 
din celotnega dohodka, kar je 
za 3 milijone din več, kot so ga 
dosegli lani. Pričakujejo tudi, 
da bodo povečali storilnost za 5 
do 6 %, kasneje pa bo ta še pre
cej višja.

Izvozu bodo tudi naprej po
svečali vso skrb. Januarja in 
februarja so prodali v tujino, v 
glavnem v Zvezno republiko 
Nemčijo, blaga v vrednosti 
12.000 dolarjev. Zdaj se dogo
varjajo za prodajo nekaterih 
svojih izdelkov v Nemško de
mokratično republiko. Vse pa 
kaže, da bodo letos povečali 
izvoz za več kot 200 %. V glav
nem imajo že sklenjene po
godbe, vsekakor pa bo letošnji

N a 10 cicero

MEDVODE
Delavci prevozniškega podjetja 

„Avtopievoz“ Medvode so se v po
nedeljek na referendumu odločili za 
priključitev k podjetju „ŠPED- 
TRANS“ Maribor. Za priključitev je 
glasovalo 75 % zaposlenih. Podjetje 
ltAvtoprevoz“, ki bo odslej poslo
valo kot poslovna enota mariborske-valo kot po
ga ,,Špedtransa“, bo v naslednjih le
tih povečalo zmogljivost voznega 
parka od sedanjih 200 na 1000 ton 
ter razširilo remontne delavnice. Že 
v naslednjih dneh bodo prevzeli 10 
novih vozil znamke „magirus“ in jih 
vključili v mednarodni transport.

-fr

• RAVNE
V Železarni Ravne na Koroškem 

so začeli na pobudo družbeno poli
tičnih organizacij in samoupravnih 
organov z ustanavljanjem informa
tivnih skupin, ki bodo štele od 10 
do 40 zaposlenih. Ustanovili jih bo
do zato, da bi razvili obveščanje, za
gotovili boljšo osebno obveščenost 
ter ustanovili možnost za vpliv zai} 
poslenih. Ob tem v Železarni Ravne 
na Koroškem tudi poudaijajo, da 
bodo zaostrili odgovornost članov 
samoupravnih organov za obvešča
nje članov delovne skupnosti, (ma)

TRŽIČ
Bombažna predilnica in tkalnica 

iz Tržiča je pred kratkim pri Lo
škem potoku blizu Ribnice odprla 
svoj prvi obrat izven Tržiča. Obrat, 
ki bo za sedaj dal kruh tridesetim 
domačim ženam in dekletom, bodo 
v bližnji prihodnosti še razširili, saj 
je tod delavk dovolj, medtem ko jih 
v Tržiču primanjkuje. Delavke so za
čeli priučevati že novembra lani in 
sedaj, ob otvoritvi, so krepko prijele 
za delo. Izdelujejo posteljno perilo, 
ki gre dobro v promet. -n

• POSTOJNA
Člani delavskega sveta hotelsko- 

gostinskega podjetja „Kras“ Postoj
na so pred nedavnim sprejeli sklep,
da se zaradi povečanja življenjskih 

višajo akontnstroškov povišajo akontne postavke 
za 10 %. Tako je sedaj podjetje eno 
izmed redkih v občini, kjer delavci 
najnižjih kategorij prejemajo več 
kot 1100 din na mesec. E. P.

** le^rst°
inb0p^taV°
melbrpsia®

izvoz največji, odkar obstoja to 
trboveljsko podjetje.

Kolektiv Mehanike ima tudi 
že svoj srednjeročni razvojni 
program. Z njim predvidevajo 
porast proizvodnje in dohodka 
za 100% v primerjavi z dose
ženim v letu 1971 in, kot za
trjujejo, imajo vse pogoje za to, 
da te obveznosti izpolnijo. Lani 
so nekoliko povečali osebne 
dohodke zaposlenih, ki so zna
šali povprečno 1.554 din na 
mesec, kljub temu pa še niso 
izplačevali tolikšnih prejemkov, 
kot bi jih glede na sprejet samo
upravni sporazum lahko. Me
nijo pač, da morajo najprej do
seči še višjo storilnost in pred
viden ostanek dohodka. -m-

Niso vrgli 
puške 

v koruzo

DVE NOVI TOVARNI
Pol milijarde dinarjev za naložbe v kranjsko gospodarstvo • Največji Investiciji Iskra in Sava

Kranjske gospodarske organi
zacije napovedujejo za letos izjemno 
velik porast investicij. Predvidevajo 
namreč, da bodo v svoje prostore in 
opremo vložile celo 520 milijonov 
dinarjev, kar je skoraj trikrat več 
kot lani. Pri tem imajo glavni delež 
veliki industrijski objekti, ki so bili 
predvideni že več let, letos pa bo 
njihovo gradnjo med drugim omo
gočil tudi kapital iz 'tujine.

Za nadaljnji razvoj kranjskega go
spodarstva so največjega pomena 
načrti Iskre in Save, ki nameravata 
na Loborah zgraditi velika nova 
obrata. Medtem ko tovarna Iskra - 
Elektromehanika Kranj zaključuje 
urejanje novega objekta za proiz
vodnjo avtomatskih telefonskih cen
tral, bo v kratkem začela graditi še 
novo tovarno za elektronsko tele
fonijo, ki bo imela 10 tisoč kva
dratnih metrov proizvodnih pro
storov. Predvideno je, da bo do
grajena že do konca tega leta in 
bodo v prvem četrtletju prihodnjega 
leta v njej že lahko začeli s po
izkusno proizvodnjo. V tovarni bo 

elovnih mesi1300 delovnih mest, in sicer pred
vsem za inženirje, tehnike in visoko
kvalificirane delavce, saj bo pro
izvodna oprema popolnoma avto
matizirana in bo terjala veliko stro
kovnega znanja. Ta največja letošnja 
investicija v Kranju bo veljala 310 
milijonov dinatjev, ki jih je Iskra za

gotovila s pomočjo Ljubljanske 
banke, tujih kreditov za nakup ame
riške opreme in naložbe ameriškega 
koncerna ITT. Kot je znano, bo 
Iskra izdelovala elektronske tele
fonske centrale v sodelovanju s to 
ameriško firmo oziroma njenim 
evropskim članom iz Antvverpna.

Enako zanimivi pa so tudi načrti 
industrije Sava, ki se je dogovorila z 
avstrijsko tvrdko Semperit o skupni 
naložbi v novo tovarno za radialne 
avtomobilske gume. Poleg obsto
ječih objektov in opreme vključuje 
projekt gradnjo nove valjarne, nove 
dvorane za proizvodnjo radialnih 
gum, nova skladišča ter nakup 
opreme in rekonstrukcijo ener
getskih objektov. Vrednost osnov
nih naložb je ocenjena na 543 mili
jonov dinarjev. Dve tretjini te vsote 
bo zagotovila Sava, tretjino pa Sem
perit. Največji del rekonstrukcij in 
izgradnje bodo opravili letos in v 
prihodnjem letu, dela pa bodo po
vsem zaključena čez štiri leta. Ra
dialno pnevmatiko bodo v Kranju 
izdelovali po najsodobnejši tehno
logiji, in sicer za potniške avto

mobile v poljekleni, za poltovome 
in tovorne pa v polni jekleni izvedbi. 
Predvidene naložbe bodo Savi omo
gočile, da poveča proizvodnjo avto
mobilskih gum od sedanjih 14 tisoč 
ton na 24.300 ton letno.

Večje investicije predvidevajo 
tudi v Industriji bombažnih izdelkov 
in v Tekstilindusu, kjer bodo ob
novili predilnici, v Planiki name
ravajo zgraditi skladišče, v Go
renjskih oblačilih pa nove delovne 
prostore. Skoraj v vseh industrijskih 
podjetjih so namenili večje vsote za 
modernizacijo strojne opreme.

lijonov. K blokovni stanovanjski 
gradnji je najbolj usmerjena indu
strija, v kateri je čutiti tudi največ 
prizadevanj za reševanje stano
vanjskih problemov delavcev z naj
nižjimi dohodki.

M. S.

Občina Črnomelj ima od i 
17.109 prebivalcev le 4000 za
poslenih, 1100 ljudi v tujini, | 
950 pa bi se jih želelo zaposliti. I

V občini so poleg podjetij s ; 
sedežem uprave v občini (Rud
nik Kanižarica, Opekarna Kani
žarica, Belsad, Kovinar itd.) še | 
obrati Belt-Cosmos, IMV, Iskra, I 
Dolenjka, Beti in nekaj trgov
skih poslovalnic. Značilno za te 
obrate, razen Belta in Iskre, je 
to, da razen prispevka za oseb
ne dohodke ne prispevajo v ni
čemer k dvigu življenjske ravni 
zaposlenih. Prispevek za cestni 
in vodni sklad se stekata v 
občine, kjer je sedež uprave 
podjetja.

Kljub temu pa v Črnomlju 
niso vrgli puške v koruzo. V 
programu za razvoj gospodar
stva je rekonstrukcija in razši
ritev obrata Belt-Cosmos, kjer 
naj bi predvsem povečali li
varno, začeli z montažo trak- 
toijev in razširili proizvodnjo 
gradbenih strojev. Rudnik Ka
nižarica naj bi z uvedbo meha
nizacije povečal odkop, poleg 
tega pa razširil proizvodnjo 
gradbenih materialov. Opekarna 
je letos dokončala izgradnjo su
šilnice, ki omogoča celoletno 
proizvodnjo.

Belsad je v precejšnjih teža
vah in zato nemeravajo pre
usmeriti proizvodnjo. Pred
videna investicija pa je pre
cejšnja in bi zahtevala toliko 
sredstev, da jih vseh verjetno ne
bo mogoče zagotoviti.

liMIIST
POHIŠTVO

Na področju kmetijstva bo največ 
investiral Kmetijsko živilski kom
binat, ki je med drugim predvidel bi
stveno povečanje rafinerije olja in 
klavniške hladilnice ter začetek 
gradnje novega skladišča za krom
pir. V panogi promet in zveze bodo 
v tej občini najpomembnejše na
ložbe v povečanje ljubljanskega le
tališča na Brniku, medtem ko bo 
podjetje za PTT promet v Kranju 
pripravilo gradnjo nove pošte.

Za družbeni standard so kranjska 
jjodjetja letos predvidela skoraj 28 
milijonov dinarjev, od tega 24 mili
jonov za stanovanja. Delež denarja 
za nakup stanovanj v blokih se letos 
precej povečuje, še vedno pa so

IHTA BREZ 
POTREBE

sredstva za posojila posameznim gra
diteljem večja - znašajo nad 14 mi-

PRVE KILOVATNE URE ELEKTRIČNE ENERGIJE IZ lil. FAZE TE ŠOŠTANJ

V obratu za izdelovanje 
armaturnih mrež celjske Žične 
je preteklo sredo trideset delav
cev prekinilo delo. Delo so pre
kinili zaradi zakasnitve izplačila 
osebnih dohodkov. Delati so za
čeli še isti dan okrog 11. ure.

V tem celjskem kolektivu, je 
zaposlenih okrog 550 delavcev. 
Podjetje pa je kot mnoge druge 
delovne organizacije v vodah 
nelikvidnosti. Zaradi tega so 
pred časom obvestili vse zapo
slene, da najbrž ne bodo mogli 
na dan izplačil izplačati oseb
nih dohodkov, ampak se bo iz-

Gospodarstvo si lahko oddahne
Aprila leta 1969 začeta gradnja je bila končana v petintridesetih mesecih, kar je tudi za evropske raz

mere rekorden čas

Kolektiv Termoelektrarne Šoštanj 
je slavil prejšnjo sredo, 15. marca, 
pomembno delovno zmago. Sinhro
nizirali so generator nove TE Šo
štanj III z omrežjem in oddali prve 
kwh električne energije. Naš naj
večji termoenergetski objekt je torej 
dograjen!

O tem, da je nova Termoelektrar
na Šoštanj III resnično velik objekt, 
govori naslednjih nekaj podatkov: v 
kotlu je 300.000,m cevi, ki so zvar
jene s 75.000 vari, v kondenzatorju 
pri turbini je kar 120 ton medeni
nastih cevi, dimnik je visok 151 
metrov, hladilni stolp pa 90 me
trov.

Pri gradnji so se - kar je razum
ljivo - srečavali tudi s težavami, in 
sicer zaradi pomanjkanja materialov 
in delavcev, bilo pa jih je precej tudi 
v zvezi s financiranjem izgradnje.

Nova Termoelektrarna Šoštanj III 
bo veljala, po zadnjih podatkih, 
okrog 630 milijonov dinarjev.

prav tako zahodnonemška tvrdka 
Babcock. Konstrukcijo in dele kotla 
so izdelali v mariborski Metalni, 
Litostroj je dobavil črpalke in kon
denzator, IMP iz Ljubljane je bilo 
dobavitelj elektro opreme, Rade 
Končar pa transformatorja. Pri do
bavah opreme in pri delih sta sode
lovala tudi sarajevski Energoinvest 
in Rudnik lignita Velenje z elektro- 
strojnimi obrati. Montažna dela je 
opravljala mariborska Hidromonta- 
ža, gradbena dela Gradis,- dimnik pa 
so sezidali delavci Vatrostalne iz 
Zenice.

iz termoelektrarn, pomembna po
sebej tudi za to, ker je stalna, saj je 
odvisna le od pripravljenosti naprav 
za proizvodnjo. In če bodo tudi na
prave nove Termoelektrarne Šoštanj 
Ul dosegale tako visoko obratovalno

pripravljenost, kot jo v prvih dveh 
Šoštanjskih fazah, potem je mogoče 
računati tudi v TE Šoštanj III z naj
večjo mogočo proizvodnjo električ
ne energije, in to po zahodnoevrop
skih normah. M. L.

plačilo najbrž zavleklo za kak 
dan ah dva. In tako se je tudi 
zgodilo. Namesto 14. marca so 
delavci prejeli osebne dohodke 
šele 16. marca. To se pravi dva 
dni pozneje.

Kljub obveščenosti o pre
maknitvi datuma izplačila pa se 
je 30 delavcev v obratu arma
turnih mrež v jutranji izmeni' 
odločilo za prekinitev dela. To 
je začudilo tudi ostale člane ko
lektiva. Saj so bili vsi obveščeni 
o težavah in o tem, da bodo 
osebne dohodke izplačali z za
mudo. Začudenje med sode
lavci pa je bilo večje še zato, 
ker imajo delavci v tem obratu 
sorazmerno visoke osebne do
hodke v primerjavi z ostalimi v 
podjetju.

Delavci so pričeli z delom, 
ko so jim podrobno obrazložili 
težave podjetja, ki nastajajo za
radi nelikvidnosti. Opoldne pa 
se je v zvezi s to prekinitvijo 
dela sestal tudi delavski svet, ki 
je skupaj s predstavniki druž
benopolitičnih organizacij pro
učil nekatere ekonomske in fi
nančne probleme v delovni 
organizaciji.

M.BRECL

ŠTEVILNI IZVAJALCI 
In zdaj še nekaj drugih podatkov: 

načrte za novo TE Šoštanj III so 
izdelali v ljubljanskem Elektropro- 
jektu. Turboagregat in električne 
naprave so izdelali v zahodnonemški 
firmi Siemens, kotel pa je poslala

IZ ŠOŠTANJA LETNO 
2,5 MILIJARDE KWH 

ELEKTRIČNE ENERGIJE 
Nova Termoelektrarna Šoštanj III 

bo dajala dnevno 6 milijonov kwh 
električne energije. V vseh treh fa
zah pa bodo letno proizvedli skupno 
2,5 milijarde kwh električne ener
gije. Tako je Termoelektrarna Šo
štanj postala največji proizvajalec 
električne energije v Sloveniji.

S proizvodnjo električne energije 
iz nove Termoelektrarne Šoštanj III 
bodo krite potrebe po električni 
energiji v Sloveniji do leta 1975. 
Poudariti pa velja ob tem, daje elek
trična energija iz Šoštanja, nasploh

Na železniški postaji Jesenice se že nekaj let otepajo s pomanjkanjem delavcev, predvsem jih ne morejo 
dobiti za premik vagonov. Prav zato so se usmerili na druge republike. Če pa hočejo dobiti od tam 
delavce, morajo zanje urediti tudi primerna prebivališča. Sedaj so dokončani novi prostori nad ambri" 
lanto. V novem nadstropju, v katerem je 17 sob, v vsaki pa po dve postelji, so že dobili prijetno 
stanovanje prvi samski delavci — Foto: I>. B.
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ŠPORT IN REKREACIJA

SEMINAR NA GOLTEH
Programirati za vsakogar; de

lovne organizacije naj v večji 
meri skrbijo za rekreacijo delav
cev, naloga sindikalne orga
nizacije pa je programirati in iz
vajati program; v kratkem bodo 
pričeli graditi TRIM stezo.

Pretekli teden je bil na Gol- 
teh seminar za organizatorje 
rekreacije celjskih delovnih ko
lektivov, ki ga je organizirala 
komisija za rekreacijo in oddih 
Pri OSS Celje.

Udeležencem seminarja je 
bila na voljo TRIM proga, lahko 
Pa so tudi izpopolnjevali svoje 
znanje smučanja pri smučarskih 
učiteljih. Na teoretičnem delu 
seminarja so najprej dokončno

sprejeli program sindikalnih 
športnih iger za letošnje leto z 
nekaterimi dopolnitvami v pro
gramu in pravilih. Igre obsegajo 
22 tekmovanj v konkurenci čla
nov, starejših članov in članic v 
10 panogah (smučanje, namizni 
tenis, šah, kegljanje, nogomet, 
streljanje, plavanje, odbojka, ro
komet in mali nogomet). Ve
čina tekmovanj se bo odvijala 
po ligaškem sistemu, s čimer bo 
zagotovljena aktivnost, ki bo 
marsikateremu udeležencu po
menila že redno obliko re
kreacije. Tekmovanja v smu
čanju, streljanju, plavanju in 
kegljanju bodo veljala tudi za 
športno značko TRIM.

Veliko govora je bilo tudi o 
nekaterih ključnih vprašanjih 
športne rekreacije: progra
miranju, kadrih in objektih. 
Osnovna teza programiranja naj 
bi bila „ponuditi program vsa
komur in za vsakogar11. Zato ni 
vseeno, katere akcije programi
rajo in seveda tudi financiramo. 
TRIM je oblika, ki naj bi bila 
osnova takemu programiranju. 
S Trimom bomo pridobili širok 
krog ljudi, s tem pa se bo tudi 
spremenil odnos do telesne kul
ture in ustvaijanja pogojev za 
njen razvoj. Čim večji krog 
ljudi bo zaintersiran za re
kreacijo, tem več ljudi bo dalo 
glas za gradnjo objektov, na

stavitev profesionalnega kadra, 
za finančna sredstva. Prav go
tovo pa ob širjenju programa 
vsega ne bomo mogli plačati z 
družbenimi sredstvi, zato naj bi 
bil delež posameznika večji kot 
doslej, saj gre končno le za 
njega samega.

Prav tako bi morali spre
meniti odnos samoupravnih 
organov do teh vprašanj. Sin
dikalne organizacije naj bi pred
vsem programirale in izvajale 
programe. V razpravi je sode
loval tudi predsednik občin
skega sveta Ivan Kramer, ki je 
še posebej pozdravil omenjena 
stališča komisije in jim dal vso 
podporo. T. G.

ZAČETEK DŠI POSTOJNE
V Postojni so se začeli tradi

cionalne delavske športne igre, 
ki jih vsako leto organizira Ob
činski sindikalni svet Postojna.

Za letošnje igre je prijavljeno 
več kot 140 ekip ali skoraj 700

delavcev iz 25 sindikalnih orga
nizacij.

Znan je že prvi zmagovalec. 
V šahu je presenetljivo zmagala 
tričlanska ekipa Hotelsko go
stinskega podjetja Kras Po-

Prvenstvo Gorenja
Sindikalne podružnice zdru

ženega podjetja Gorenje Vele
nje so priredile prvenstvo, Go
renja v veleslalomu. Tekmo
vanje na Mali Kopije lepo uspe- 
1°. iz vsake tovarne pa se ga je 
udeležilo 10 najboljših smu- 
čarjev in smučark iz Velenja, 
Slovenj Gradca in Mute. Čeprav 
80 tekmovali šele popoldne, v 
lepem sončnem vremenu, je 
bila proga zelo hitra in težavna, 
kljub temu pa je odstopil le en 
sam tekmovalec. Tudi tokrat so 
bili najboljši tekmovalci Mute.

Rezultati: moški do 30 let: 
1. Santner (Fecro) in Vinšek 
(Muta) oba 35,0, 2. Pernat 
(Muta) 35,1, 3. Osrajnik (Muta) 
35,5.

Člani nad 30 let: 1. Bijol 
(Muta) 36,2, 2. Gregor (Fecro)
36.3, 3. Lakovšek (Fecro) 36,8. 

Ženske: 1. Rozman (Muta)
41.3, 2. Oven (Gorenje Velenje)
1:02,0.

Ekipno: 1. mesto tovarna 
Muta 105,6, 2. Fecro Slovenj 
Gradec 107,4, 3. Gorenje Vele
nje 115,1. HINKO J.

stojna, ki se je prva prijavila k 
tekmovanju, ki je bilo v motelu 
Proteus (torej na domačem te
renu). Izžrebali so številko ena 
in tudi osvojili prvo mesto. 
Ekipa je zelo izenačena in je na
stopala v sestavu Rovan, Sre
botnjak in Progar. Za tekmo
vanju v šahu se je prijavilo 14 
ekip, tekmovalo pa jih je le de
vet.

Rezultati: 1. HGP Kras Po
stojna 15 točk, 2.-3. mesto 
Transavto (lanski zmagovalci) 
in skupščina občine Postojna 
14,5 točke, 4. TP železnice Po
stojna 14 točk, 5. Javor Pivka 
14 točk, 6. Stanovanjsko pod

jetje 12,5 točke, 7. Perutninar
ski kombinat Pivka 11, 8. SGP 
Gradnje, 9. Prosvetni delavci 
5,5 točke.

Tekmovanje so vodili člani 
ŠK Nanos Postojna.

Odigran je bil tudi turnir za 
posameznike v okviru DŠI, ki se 
gaje udeležilo 14 igralcev. Zma
gal je Štefančič (Stan. podjetje) 
z 11 točkami. Na drugo mesto 
se je uvrstil Gospodarič (Sazu) 
11 točk, na tretje Adam (Stan. 
p.) 9,5, četrto mesto je osvojil 
Šavor (Transavto) 9, peto Kor
par (Nanos) 8,5 točke itd.

E. P.

Gojkovič in Kolmančičeva

r\ TRIM - ŠPORT ZA VSAKOGAR

Namen: več gibanja
Tudi pri nas že spoznavamo, da lahko sistematična rekreacijska 

dejavnost neposredno prispeva k človekovi sprostitvi, k zdravju, k 
povečanju njegovih delovnih in obrambnih sposobnosti. Rekreacija je 
sestavni del njegovega ustvarjalnega dela, z njeno pomočjo si nabira 
re>vih moči za lepši in srečnejši jutrišnji dan sedanje in prihodnjih

. V ta namen so začeli v svetu razvijati tako imenovana fitness giba
nja. in sicer zato, da bi bili ljudje bolj gibčni, zdravi, v dobri telesni 
Pripravljenosti, vzdržljivosti, močni itd.

Eno izmed takšnih gibanj, ki se je uveljavilo v številnih evropskih 
deželah, je TRIM, to je oblika športa za vsakogar, prilagojena posa
meznim starostnim skupinam ljudi ter njihovim psihofizičnim spo- 
sobnostim. Na ta način ljudi navajajo k vse večjemu gibanju v naravi. 
Aktivirajo jih ob prostem času, ob koncu tedna, na letnem oddihu, 
na počitnicah, v delovnih odmorih, v času rekovalescense in ob dru- 
9n priložnostih.

TRIM želi človeka prepričati, da za rekreacijske športne aktivnosti 
m potrebno nič več kot to, da se odloči za več gibanja. Poudarja 
Preprostost in enostavnost telesnih aktivnosti: to je vadbo ob radij
skem sprejemniku, v stanovanju, na vrtu, na plaži, na poti, v gozdu in 
izdatki Vkijučevanje vanj° ni povezano z velikimi odpovedmi niti

Raziskave v svetu so dokazale boljše zdravstvene in delovne spo- 
obnosti pri tistih ljudeh, ki v okviru aktivnega odmora uporabljajo 

razne gimnastične ali druge aktivnosti kot so: namizni tenis, odbojka, 
oaimanje, badbinton, sprehode v naravo in podobno. Nadalje ob tem 
ugotavljajo zmanjšanje števila nesreč na delovnem mestu in porast 
Proizvodnje tudi za 9 do 11 %.

I RIM skuša na različne načine narediti iz pasivnih gledalcev aktiv- 
e ln J*h iz telesno manj razvitih spremeniti v telesno razvite.

gUNINSKO DRUŠTVO PTT CEUE JE USPEŠNO ZAKLJUČILO

Namiznoteniška sekcija 
YEMA je organizirala v dvorani 
ŽNTK — Maribor namiznote
niško prvenstvo za posamez
nike, na katerem je sodelovalo 
nekaj več kot 30 igralcev in 
igralk.

VEMA tov. Franc Ribič po
zdravil vse nastopajoče, naj
boljšim pa podelil medalje, di
plome in praktične nagrade.

Končni vrstni red — moški: 
1. Gojkovič S., 2. B. Rajšp, 3. 
B. Stajnko, 4. J. Kolmančič, 5.

Po živahnih in kvalitetnih 
igrah, ki so se odvijale po si
stemu vsak z vsakim, je zmagal 
Gojkovič, pred Rajšpom in 
Stajnkom. V ženski konkurenci 
sta zmagali Majda Kolmančič in 
Vera Krsnik. Ob koncu tekmo
vanja je predsednik sindikata

V. Krsnik, 6. J. Muhič, 7. B. 
Ban, 8. L. Kolar, 9. F. Ribič, 
10. M. Rihard.

Končni vrstni red — ženske: 
1. Majda Kolmančič, 2. Vera 
Krsnik (obe na posnetku) itd.

D. ZAGORAC

Telesnokultumi forumi v Sloveniji z zadovoljstvom ugo
tavljajo, da je naletela akcija TRIM na vsestrahsko razume
vanje. Nedvomno je to na moč razveseljivo. TRIM - znan 
tudi pod imenom šport za vsakogar - je pravzaprav tisto, kar 
smo toliko let iskali, kar smo toliko časa pogrešali.

Ker veliko pišemo o tem, kaj je pravzaprav TRIM in ko
likšnega pomena je za naš nadaljnji telesnokultumi razvoj, si 
danes za spremembo oglejmo konkretne podatke, kako po
teka akcija „šport za vsakogar“ v Sloveniji.

Po podatkih Zveze za telesno kulturo Slovenije je bilo 
doslej razdeljenih v Sloveniji blizu 200 tisoč kartončkov 
TRIM. Rdečih in zelenih. Pri tem so pokazali veliko volje do 
dela prav občinski sindikalni sveti, ki so zelo hitro razumeli 
namen akcije. Povedano z drugimi besedami: občinski sin
dikalni sveti nosijo levji delež za to, da so prišli kartončki v 
roke zaposlenih in da je akcija stekla. Največ kartončkov je 
bilo razdeljenih seveda v Ljubljani, potlej v Mariboru, Celju, 
Kranju, Žalcu, Ravnah itd. Vsekakor je start akcije „šport za 
vsakogar“ na moč spodbuden, zato tudi rezultati gotovo ne 
bodo izostali

Uspešen start
In koliko lastnikov kartončkov TRIM se s športom de

jansko tudi ukvarja? Koliko ljudi misli na svoje zdravje in 
dobro počutje ter vpisuje svoje aktivnosti v polja TRIM kar
tončkov?

Na to vprašanje danes še ne moremo odgovoriti Vsaj na
tančno ne. Sodeč po izkušnjah posameznih delovnih orga
nizacij, na primer ljubljanskega Litostroja, oziroma glede na 
izkušnje zahodnih dežel, kjer se je TRIM že davno udomačil, 
pa lahko sklepamo, da se bo največ kakih 20 % odstotkov 
lastnikov kartončkov redno ukvarjalo s športnimi aktiv
nostmi Morda celo več. V vsakem primeru pa vsaj prvo leto 
ne smemo kdove koliko pričakovati. Zares množična bo 
postala aktivnost TRIM šele v nekaj letih. Tako vsaj kažejo 
izkušnje.

In kje poteka akcija TRIM najuspešneje? Predvsem v 
tistih občinah oziroma delovnih organizacijah, kjer je bila 
dobro pripravljena Dobro pa je bila pripravljena akcija tam, 
kjer je bilo delavcem natančno povedano za kaj pravzaprav 
gre, kaj je TRIM in kako se kartončki izpolnjujejo. Tisti, ki 
so spoznali, kako je izpolnjevanje polj v kartončkih eno
stavno in da vse skupaj pravzaprav sloni le na samoinicia
tivnosti in obenem samozaupanju, so se za TRIM tudi kaj 
kmalu ogreli In seveda obratno: v delovnih organizacijah, 
kjer so kartončke le razdelili, ne da bi zaposlene poučili o 
tem, kako se izpolnjujejo in čemu služijo, so se kartončki 
porazgubili, ves trud pa bo seveda v teh primerih zaman.

No, najpomembnejše pri vsej stvari je, da je akcija stekla. 
In to razmeroma zelo uspešno. Že doslej je bilo razdeljenih 
bitu 200 tisoč kartončkov TRIM. kmalu pa jih bo še več. 
Zveza za telesno kulturo Slovenije računa, da bodo zaposleni 
v letošnjem letu izpolnili kakih 40 tisoč kartončkov.

In za začetek je to zelo veliko. Vsaj za prvo leto...
A. ULAGA

Rekreacija in 
množičnost

Strelska družina ,,Gozdar11 
Postojna je imela te dni svoj 
redni občni zbor. Družina ni 
samo najštevilnejša v občini, 
temveč beleži vsako leto tudi 
lepe uspehe. Gozdar vključuje 
skoraj 200 članov, kar je ena 
četrtina članov kolektiva GG

S0i>,oto> dne 18. marca 1972 je 
sv' : ,, Planinsko društvo PTT Celje 
rani . redni letni občni zbor v dvo-
štvo PTTra, V Ce!JV' kaninsko dru- 
let„ Je Mo ustanovljeno v
društ!^^ kot tretje PTT planinsko 
drn«tV° 2 Sloveniji poleg planinskih 
Vseh tV ^ Unhijana in Maribor. V 
kotV/n^ ,društvih deluje danes več zouo članov planincev, 
ne h,.! pl?ninci pa v svojih društvih 
sVoj, izolirano, ampak se pri
dir,n ,delu tesn° povezujejo. Tra- 
sreča • a »Postala že vsakoletna 
venijja Planincev - poštarjev Slo-
zahvala PTT 'sred?nj.a gre predvsem 
društva FrT .Podjetjem, ker sama 
la nrJ3 s svoj™* sredstvi ne bi mog- 
ia organizirati takih srečanj.
PTT ,nizacija lanskega IV. zbora
UpamP m CeV,Slovenije ie bila za- Ceh2 Panskemu društvu PTT 
logL^or F bil l,3- junija 1971 v 

sirski dohm, pokroviteljstvo nad
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tem zborom pa je prevzelo Podjetje 
za PTT promet Celje, ki je ta zbor 
tudi finančno podprlo. Pri pripravah 
za ta zbor so se posebno izkazali to
variši Maksimiljan Soba, predsednik 
društva, Franc Horvat, Leopold Li
povšek, Anton Praznik in drugi. 
Prav tako sta nesebično nudila svojo 
pomoč tovariša Edvard Sepec, di
rektor Podjetja za PTT promet 
Celje, in Karlo Kosem, član Pla
ninskega društva PTT Ljubljana in 
direktor ERC Udeležba 1.900 čla
nov PTT planincev iz ožje in širše 
domovine je Planinsko društvo PTT 
Celje prijetno presenetila, planinci 
poštaiji pa so znova dokazali soli
darnost in prijateljstvo, ki se med 
njimi nenehno krepi in razvija. Mla
do Planinsko društvo PTT Celje je z 
organizacijo tega zbora napravilo 

, svoj zrelostni izpit.
Toda to srečanje ni edino sre

čanje planincev - poštarjev. Vsako

leto je tudi srečanje planincev po
štarjev Jugoslavije. Preteklo leto je 
to veliko srečanje organiziralo PTT 
Planinsko društvo Sljeme iz Za
greba, ki je bilo v začetku julija v 
prijetnem razpoloženju pod planino 
Papuk, Na teh srečanjih se stalno 
utrjujejo in krepijo bratske vezi med 
poštarji iz vseh bratskih republik. 
Tudi tega zbora se je udeležila dele
gacija Planinskega društva PTT 
Celje.

Na dan obletnice ustanovitve OF 
.27. aprila 1971 so planinci Planin
skega društva PTT Celje skupaj s ta
borniki iz Slovenskih Konjic pri
pravili kres na Paškem Kozjaku, ob 
katerem so se s pesmijo spominjali 
težkih dni.

Planinsko društvo PTT Celje je za 
dan planincev v nedeljo 12. sep
tembra 1971 organiziralo izlet 
na Raduho, kjer je pripravilo majh
no proslavo ob dnevu planincev. Pri

tem gre posebna pohvala zlasti pio
nirjem - planincem, kljub slabemu 
vremenu se je izleta udeležilo kar 7 
pionirjev.

Poleg teh večjih manifestacij je 
Planinsko društvo PTT Celje orga
niziralo še nekaj izletov. Nekateri 
člani so pričeli pohod po trans
verzali kurirjev in vezistov in so jo 
prehodili že lep del.

Planinsko društvo PTT Celje že 
šteje 290 članov, kar predstavlja 
50 % vseh zaposlenih, vendar se bo 
to društvo še trudilo, da se bo ta 
odstotek povečal. Vsi doseženi 
uspehi so rezultat izrednega razu
mevanja podjetja.

Občnega zbora so se udeležili 
tudi zastopnik Planinske zveze Slo-, 
venijo in glavni urednik Planinskega 
vestnika profesor Tine Orel, zastop
niki Planinskega društva PTT Ljub

ljana pod vodstvom predsednika 
Jožeta Dobnika in zastopniki Pla
ninskega društva PTT Maribor pod 
vodstvom predsednika ing. Antona 
Gosarja. Gostje so pozdravili ude
ležence občnega zbora in pohvalili 
delovanje društva ter mu zaželeli še 
nadaljnjih uspehov pri bodočem 
delu.

Občni zbor je za predsednika po
novno izvolil tov. Maksimiljana 
Soba, nadalje je izvolil nov upravni 
odbor, nadzorni odbor in častno 
razsodišče.

Na koncu se je predsednik tov. 
Šoba Maksimiljan zahvalil vsem ude
ležencem občnega zbora za sodelo
vanje in obljubil, da bo Planinsko 
društvo PTT Celje ob podpori pod
jetja tudi v prihodnje dosegalo prav 
tako lepe uspehe, saj društvo deluje 
'predvsem za dobrobit članov kolek- . 
tiva.

JANEZ LAMPRET

Postojna. Sploh ima njihova de
lovna organizacija veliko razu
mevanja za rekreacijo svojih de
lavcev in vsako leto odvoji v ta 
namen precej sredstev.

SD Gozdar je lani dosegla ve
like uspehe v občinskem merilu 
tako z zračno kot z MK puško, 
z zračno so bili prvaki občine, z 
MK puško pa že tretje leto za
pored. Tudi posamezno so imeli 
gozdarji lani veliko uspeha. V 
tradicionalnem liga tekmovanju 
je zmagal stari as Janko Požar, z 
MK puško pa je prvak postal 
pokojni Darko Jankovič, ki se 
je lani smrtno ponesrečil. Lani 
so se kar trije gozdarji z MK 
puško uvrstili na republiško 
prvenstvo, kar ni uspelo že dol
go časa drugim strelcem. Tudi 
Faganel se je lani odlično 
uvrstil na republiškem prven
stvu na glinaste golobe., saj je v 
tarči na. srnjaka osvojil drugo 
mesto. Pohvaliti moramo brez 
dvoma tudi Zadnika, ki je bil 
dmgi v liga tekmovanju in dmgi 
za zlato puščico, pa Debevca, 
Martinčiča in dmge.

Na občnem zboru so do
sedanjemu vodstvu še v bodoče 
zaupali vodenje te dmžine in za 
predsednika ponovno izbrali 
ing. Jožeta Martinčiča.

E. P.
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Vse neznanke prvega kola naše nagradne igre so 
zdaj rešene.Minulo sredo opoldne — natanko tako, 
kot smo obljubili — smo v uredništvu prvič posegli 
v bobna sreče, ki smo ju za 30. obletnico Delavske 
enotnosti napolnili z bogatimi nagradami. Z žre
bom smo razdelili med naše dosedanje in nove 
naročnike 10 bogatih kolekcij kozmetičnih proiz
vodov, ki jih izdeluje znana ljubljanska tovarna 
ILIRIJA, naše uredništvo pa je vsakemu izžrebancu 
primaknilo brezplačnoggmrqg*in&ž®a naš list za 
naslednjih 12 mesecev^»žr^^li tudi tri ku
pone zbiralcev novih vsakomur za
gotavljajo enodnevni iz^^^^^me osebi z leta
lom DC-9 podjetja Inex**fn8?!WTOpn>met, s prevo
zom do letališča BmikAS^jčjiKgMnega prebiva-

Vsem izžrebanim i'^^^^^mo, vsem, ki 
jim tokrat sreča ni pa naj v to
lažbo povemo, da so nKKmt|žBK|^pn kuponi še v 
naših bobnih in da jih irroraazenmhodnji mesec 
čaka presenečenje. ^ S8888888

8. Jožica Bibianko, Ljutomer, Ormoška 21

9. Ivan Jurjevčič, Vrhnika, Petkovškova 8 

10. Darko Založnik, Mislinja 96

Naročniki
1. Fani Toni, Dobrunje, Pot heroja Trtnika 37
2. Marija Hermane, Celje, Zidanškova 19
3. Inž. Radovan Vrabl, Ljubljana, Linhartova 84
4. Betka Habjan, Domžale, Vodovodna 2
5. Ljudmila Kemprle, Mengeš, Dom počitka
6. Franjo Leskovec, Ljubljana, Skopoljeva 73
7. Franc Vrečko, Maribor, Sokolska 33

V PRVEM

Zbiralci naročnikov
1. Ljubica Pavline, Prevozništvo Celje
2. Rudolf Gerdej, Ravne na Koroškem, Cečovje 32
3. Tone Bečaj, Maribor, Krekova 15
Vsem izžrebancem bomo poslali nagrado po pošti.

SO BILI 

IZŽREBANI

v DR|p
Zdaj pa k preseneča 

mesec april! Izžrebali bol 
— 10 starih in noviluj 

vsak prejel bogato kole® 
proizvajalca alkoholnim^

la pripravili za

od katerih bo 
iov uglednega 
e tja DANA iz

Mirne na Dolenjskem, uredništvo Delavske enot
nosti pa bo vsakemu izžrebancu zagotovilo tudi 
brezplačno naročnino ^ n^jist^ naslednjih 12 
mesecev;

— dva kupona zbiraj 
čakata enaki -nagradi:; 
visokokvalitetni izdelef 
ROG. i

Žrebali bomo v sredo; t&uJjJrSa ob 12. uri v 
prostorih uredništva. Žreba8||®Mavno, rezultate 
drugega kola naše nagrag|p8He^pa bomo objavili v 
številki našega tednika,aprila.

Tako, zdaj smo pove3šfcptoV2tq#rav vse, kar je 
treba \®dg£Ls£L,drugo kotogflZHgB^radne igre. Ker 
pa vjmmšfoz teče.^olgo, daj vas še enkrat 
seznadjrtv^ipropozicij^M^ltf smo §h objavili pred

očnikov, ki ju
\ kolo poni - 
'tovarne UNIŠ

Pred mesec* 
velika bobna si

namestili dva 
logatimi nagra-

smo v urei 
;inmn^t

SREC^
Kom.žsšg!
;n sreči

;n našim novim

ijen zbiralcem

^a vsakogar, ki 
Tin ki plača za 
^naročnino 26 
reh tistih, ki so 
poslej sami pla
nje leto.
^ča tiste, ki zbi- 
jC. Vsakdo lahko 
Esvojimi znanci, 
g| novih naroč- 
) poravnali celo- 
ikih pet na novo 
igzbiralec novih 

Eomatično prejel^repo knjižno na- 
pet na novo

kov z^^^^mlcu nov kupon 
«i nagradilibStiehahjih in prinaša

rajo ali bodo zbirali 
scjdelujftgKŽMziari, le da z!

se bo letos najbolj dvignil odstotek naročnikov na 
Delavsko enotnost v primerjavi s številom zaposle
nih;

— občinski sindikalni svet, na ombočju katerega 
se bo letos najbolj dvignilo število naročnikov.

Podatke o narašanju števila novih naročnikov 
bomo objavljali v Delavski enotnosti enkrat me
sečno. Prve nagrade bomo podelili ob koncu junija 
letos, ko smo pripravili dva družinska šotora. Za 
sklepno slovesnost ob 30. obletnici Delavske enot
nosti pa smo pripravili dve glavni nagradi za tista 
občinska sindikalna sveta, ki bosta tedaj na vrhu 
lestvice po teh propozicijah.

ŠE VELIKO PRESENEČENJ
V naslednjih kolih vas čaka še veliko presene

čenj! \
Bi morda želeli potovati na Daljni vzhod?
Tudi to je eno od presenečenj naše nagradne 

igre! A ne izdajmo vsega, ko je igra komajda stekla.
Ne pozabite!
Delavska enotnost praznuje 20. novembra letos 

svojo tridesetletnico. Tudi vi se uvrstite v krog 
njenih prijateljev, postanite bralec našega tednika, 
naročite se nanj! Razen tega, da vas Delavska enot
nost vsak teden sproti seznanja z aktualnimi doga
janji v vašem podjetju, vašem kolektivu v vaši 
občini, v kraju, oiganizaciji, VAS VSAK MESEC 
TUDI NAGRADI!

NAROČILNICA ZA ZBIRALCE NAROČNIKOV 

Ime in priimek Naslov
rat mesečno, vsakokrat med 15. 
rebanje je v prostorih uredništva

?ani||rag|pni|čffso objavljena v

to . v mesecu na

BŠfepreče, lahko so- 
to je do 20. 

radfljtijega žrebanja 
djmčnik, ki mu je

Vsak novi naročnik potrdi zbiralcu naročnikov s podpisom svoj 
pristanek in sam vplača naročnino za 12 mesecevna tekoči račun 
CZP Delavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, št. NB 501-1-991

naročnikov fse uniči samo 
t drugi kuponi 
f-e bi bila izžre- 
K>na istega zbi
jte na tistega, ki

Ime, priimek in točenf naslov zbiralca naročnikov

ga sam določi.

občinski sindikalnl^^^^^^^močju katerega

Sodelujte v naših nagradnih žrebanjih, tudi vi postanite pri
jatelj Delavske enotnosti, ki izhaja že 30 let!
Delavska enotnost - zanesljivo najcenejši tednik na tržišču! 
V aprilu novo žrebanje. Vsak mesec nova žrebanja - vse do 
20. novembra letos!
Ne pozabite torej: vsak mesec prinaša Delavska enotnost 
nova presenečenja!

NAROČILNICA ZA NOVE NAROČNIKE 

Naročam Delavsko enotnost

Ime in priimek;.............................. .................................

Točen naslov: ... ............... .................

Naročnino za 12 mesecev v znesku 26.- din bom poravnal na te
koči račun CZP Delavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, št. 
NB 501-1-991

DELAVSKA
ENOTNOST

POGAČNIK ZN»lavDn^nisX, s^PyENIJE> ladaJa CZP Delavska enotnost v Ljubljani. Ust je bil ustanovljen 20. novembra 1942. Ureja ga uredniški odbor. Glavni in odgovorni urednik 
raču^oHI?i„hfl»n«ki » ‘S,,“E?!?V,,yub,,Sna’ Dalmatinova ul. 4, poštni predal 313/VI, telefon uredništva 316-554, 323-554. Račun pri Narodni banki v Ljubljani, št. NB 501-1-991,
plačana *v gmoJuT- Tisk!?5» N-par - Naročnina je četrtletna 6,50 din - polletna 13 din - In letna 26 din - Rokopisov ne vračamo - Poštni


